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ما به آینده فرهنگی شهرمان امیدواریم
شما چطور؟

نکته بسیار نگران کننده  این است که رویکردی در وزارت آموزش و پرورش برای جذب معلم وجود دارد 
مبنی بر اینکه فقط افراد خاص در این حوزه جذب می شود، بسیاری از افرادی که دارای صلاحیت های 
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صلاحیت کاندیداها در هر 
انتخابات برای همان دوره 

بررسی می شود

جامعه بدون هنر به یک 
جامعه کاریکاتوری تبدیل 

خواهد شد

یک ماه بعد از شروع سال تحصیلی، کمبود معلم و کتاب

عضو شورای شهر تبریز:کدخدایی:

»پرانتز باز، انسان
پرانتز بسته« روی صحنه 

تئاتر تبریز

انتقاد آل هاشم از انتقاد آل هاشم از 
وضعیت نامطلوب وضعیت نامطلوب 

اجتماعی سنگ فرش های اجتماعی سنگ فرش های 
ارک و ولیعصر تبریزارک و ولیعصر تبریز

سرخط خبرها

3

آب زندگی بخش آب زندگی بخش 
کانال های آبی در کانال های آبی در 

رگ های تالاب قوریگلرگ های تالاب قوریگل

8

2

3

چرا وزیر خارجه با عجله 
به نیویورک سفر کرد؟

کمبود پزشــک زن شــاید چندان جدی نباشد، 
اما کمبــود متخصص زنان و زایمــان در برخی 
از شهرستان های کشــور، خیلی مشهود است؛ 
به طــوری که نبــود متخصص زنــان و زایمان، 
خانم ها را مجبور می کند برای انجام یک معاینه 

ساده زنانه، راهی شهر و دیار دیگری شوند

 پیدا و پنهان مشکلات زنانه

تیتر وار

3

خریدنِ وقت برای به 
تاخیرانداختنِ فروپاشی

5

4

احد عظیم زاده، درباره اوضاع صادرات فرش 
اظهــار داشــت: بنــده با ۶۰ کشــور جهــان کار 
می کردم و ۱۵ ســال متوالی اولین صادرکننده 
فرش کشور بودم، صادرات فرش ایران قبل از 
انقلاب ۶۷ درصد بود که بعد از آن به ۴۲، ۳۵، 
۲۸ درصد، دو ســال پیش به ۱۷ درصد و اکنون 

به نیم درصد رسیده است

خطر بیکاری بیش از 
2 میلیون بافنده

روی زمیــن، به جــز مردم عادی نــوار غزه، چیز 
دیگری دستگیرِ صهیونیست ها نخواهد شد. 
توجه داشته باشیم که ســازماندهی مقاومت 
در اعمــاق زمین اتفاق می افتــد و در حقیقت، 
مخفی از چشم نیروهای اطلاعاتی و عملیاتی 

اسرائیلی است
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ارجحیت نگاه سیاسی 
بر صلاحیت علمی 
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              عبدالرحیم انصاری

کشــتار مردم غــزه اگرچه تلخ و ســهمگین، امــا برای 
اسرائیل دستاورد محسوب نمیشود؛ اسرائیل زمانی 
پیروز اســت که بتواند حماس را از بین ببرد یا حداقل 
آن را تضعیــف کند؛ چیــزی که مرور زمــان خلافش را 
ثابت کرده اســت. غــزه ای ها، از نظامیانشــان گرفته 
تا مــردم، خود ایــن راه ســخت را انتخاب کــرده اند و 
علیرغم از دســت دادن عزیزانشــان حتی یک لحظه 
پشــت مقاومت را خالــی نکرده اند؛ ایــن بدان معنی 
اســت که بــه نزدیک بــودن پیــروزی و رهایــی از یک 
آپارتاید ۷۵ ســاله امیدوارند؛ آنها شــهادت را شکست 
نمیداننــد و همین روحیه ســبب بیــداری ملت های 
آزاده جهان هم شــده اســت؛ این بیــداری عرصه را به 

شدت بر اسرائیل تنگ کرده است.
همانطور که قبلا نوشتم صبر حماس دال بر ناتوانی 
اش نیســت و هرچــه جلوتر میرویم از شــگفتانه های 
بیشــتری رونمایــی خواهد کــرد؛ آنها بــرای یک نبرد 
فرسایشــیِ طولانــی مدت آماده شــده انــد و اهداف 

خود را هوشــمندانه انتخاب میکننــد. اصابت موفق 
موشــک به ایلات، تلاویو و حیفا، یعنی کل فلسطین 

حالا در تیررس است!
امروز موشک های غزه بدون آنکه توسط گنبد آهنین 
رهگیری شــوند در تلاویــو به اهداف اصابــت کردند؛ 
دیــروز هم در اثــر باران راکتــی، فرودگاه بــن گوریون 
تعطیل شــده بود؛ همچنین یک روز قبل از آن ایلات 
یعنی دورترین نقطه فلســطین اشــغالی در جنوب 
هدف قــرار گرفتــه بــود؛ ایلات مثــلا جایی اســت که 
آوارگان شــهرکهای اطــرف غزه و مــرز لبنــان را در آن 

سکنی داده اند.
جو روانی شــدیدی در فلسطین اشغالی ایجاد شده، 
نتانیاهو به شــدت از سوی صهیونیست ها، خصوصا 
آنهایی که هــر روز بابت آزادی اســرای خود تظاهرات 
میکننــد تحت فشــار اســت. در اجرای حملــه زمینی 
تردید و تعلل دارنــد و نمیتوانند عواقب پس از آن را 

پیش بینی کنند.
محور مقاومت صحنه را به گونه ای چیده که اسرائیل 
و مستشــاران آمریکایــی اش را با تصورات ســناریوی 

تله مواجه ســاخته است؛ خونســردی حماس و عدم 
ســخنرانی دبیرکل حــزب الله ارزیابی ها را برایشــان 
ســخت و توام با ابهام ساخته اســت. اسرائیل طاقت 
جنگ فرسایشی را ندارد و از طرفی پذیرش آتش بس 
را نیز یک شکست بزرگ تلقی میکند؛ از همه بدتر توان 

یکسره کردن کار با جنگ زمینی را هم ندارد.
رژیم تلاویو اکنون مانند وزنه برداری است که یک وزنه 
ثقیل را برداشــته و روی سینه گذاشــنه است، اما قادر 
نیست آن را بالای سر ببرد و هرچه بیشتر مکث میکند 
با سرگیجه و کاهش توان روبرو میگردد؛ گزارش هایی 
وجود دارد که صهیونیست ها روحیه جنگیدن ندارند 
و سیســتم های داخلــی شــان از هم پاشــیده اســت؛ 
هدایت نیروهای نظامی رژیم را آمریکایی ها به دست 
گرفته اند کــه ظاهرا برخی تحرکات زمینی در مرزهای 

غزه نیز برای تست زدن آمادگی مقاومت بوده است.
آمریکا اما دیروز از جانب وزیرخارجه ایران تهدید شد؛ 
امیرعبداللهیــان اعلام کرد با ایــن رویکردی که ایالات 
متحــده در پیش گرفتــه آمریکا هم در امــان نخواهد 

ادامه در صفحه دوبود. ...

اسرائیل یا حماس؛ دست برتر با کیست؟!
حر ف اول

                         

امور سینمایی حوزه هنری استان آذربایجان شرقی 
در نظر دارد بوفه و کافی شاپ پردیس سینمایی قدس تبریز را 

یکجا از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره واگذار نماید. 
متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر

 با شمـاره های زیر تمـاس حاصـل فرمـایند. 
شماره تماس:  ۰4۱-۳555۱۶۱۹ و ۷5۹۹۹۱۲ ۰۹۱4

آگهی مزایده
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رویــداد۲4 - روز چهارشــنبه حســین امیرعبداللهیــان در یک 
ســفر از پیش اعلام نشده به نیویورک رفت. این اولین سفر وزیر 
خارجه دولت رئیســی به آمریــکا در چهارچوبی به جز نشســت 
ســالانه مجمع عمومی سازمان ملل است. از زمان روی کار آمدن 
دولــت جدیــد در ایــران، مقامــات وزارت خارجــه در مهمترین 
موضــوع دوجانبه خود با آمریکا یعنی  برجــام حاضر به مذاکره 
مســتقیم نشــده و از پشــت پرده و با صد میانجی و پیغام رسان 
با طرف آمریکایــی گفتگو کرده اند، اما ظاهــرا اوضاع منطقه به 
گونه ای وخیم اســت که وزیــر خارجه دولت رئیســی را مجبور به 

سفری غیرمنتظره کرده است.
امیرعبداللهیان درباره علت سفرش گفته وزیر خارجه برزیل به 
عنوان رئیس دوره ای شورای امنیت از او دعوت کرده بوده که در 
نشســت روز گذشته این شورا شرکت کند، اما او به دلیل برگزاری 
نشســت ۳+۳ قفقــاز جنوبــی در تهران نتوانســته بــه موقع به 
نشست برسد، اما روز پنحشنبه در مجمع عمومی سازمان ملل 

مواضع جمهوری اسلامی در مورد منطقه را بیان خواهد کرد.
جلسه شورای امنیت سازمان ملل با موضوع غزه

جلســه روز چهارشــنبه شــورای امنیت با موضــوع پیش نویس 
قطعنامــه آمریکا در مورد غزه برگزار شــده اســت. آمریکا در این 
پیش نویس ضمــن محکوم کردن حملات حماس به اســرائیل 
خواســتار آزادی گروگان ها و ارســال کمک های بشردوســتانه به 
غزه شــده بود، اما این پیش نویس توســط روســیه و چین وتو 
شد. استدلال چین و روسیه این بود که این قطعنامه به معنای 
گرفتن اجازه از ســازمان ملل برای ادامه حملات اسرائیل است و 

هیچ اشاره ای به اشغال فلسطین در آن نشده است.
اما چرا وزیر خارجه ایران باید در این جلســه شرکت می کرد؟ به 
نظر می رســد علت حضور امیرعبداللهیــان در نیویورک چیزی 
بیش از جلســه شــورای امنیت بوده اســت. امیرعبداللهیان در 
آســتانه ورود به نیویورک دســتورکار ســفر خود را روشن کرده و 
گفته علت ســفرش مســاله جنگ فلسطین اســت، اما شواهد 

نشان می دهد ایران در دردسر بزرگتری افتاده است.
وزیر خارجه به رســانه های دولتی گفته »در هر قطعنامه ای باید 
توقــف فوری نسل شــی علیه مــردم غیرنظامی در غــزه و کرانه 
باختری، ارســال فوری و گســترده کمک های انســان دوستانه و 

مقابله با کوچاندن اجباری ســاکنان غزه توجه کند. ما با صدای 
بلند گفتیم حماس یک جنبش آزادی بخش فلسطینی است که 
در مقابل پدیده شــوم اشــغالگری قیام کرده اســت. این حق بر 
اساس حقوق بین الملل به هر جریان آزادی بخشی که کشورش 

مورد اشغال قرار گرفته، داده شده است.«
ســفر امیرعبداللهیان بــه نیویورک بعــد از دســت کم دو پیامی 
اســت که آمریکا درباره مســئله غزه به ایران ارســال کرده است. 
هفته گذشته وزیر خارجه اعلام کرد در مورد جنگ اخیر در اراضی 
اشــغالی، آمریــکا حداقل دو بــار به ما پیــام داده اســت که این 
پیام ها دارای دو محور اساســی بوده اســت. آن ها در این پیام ها 
تاکید کرده اند که علاقمند به گســترش جنگ نیستند و از ایران 

نیز خواسته اند که خویشتنداری کند.
پیام طرف آمریکایی به ایران حتــی از قول وزیر خارجه ایران )که 
تلاش زیادی در تلطیف ماجرا داشــته( هم هشــدارآمیز اســت، 
امــا آمریکایی ها فقط به ارســال پیام محرمانه اکتفــا نکرده اند. 
جــو بایدن رئیــس جمهور آمریــکا روز چهارشــنبه قبــل از ورود 
امیرعبداللهیــان به نیویــورک موضع ایالات متحــده آمریکا را با 

لحن تندی اعلام کرد و به ایران هشدار مستقیم داد.
بایدن در یک ســخنرانی به ایران هشــدار داد که از فرصت جنگ 
اســرائیل و غزه برای اجــرای عملیات علیه نیرو هــای آمریکایی 
در ســوریه و عراق اســتفاده نکند و تاکید کرد این هشدار »هیچ 
ربطی به اسرائیل ندارد.« او به پیام های محرمانه ای که به ایران 
داده اشــاره کرده و گفته »هشــدار من این بود که اگــر به اقدام 
علیه نیرو های آمریکایی ادامه بدهد ما پاسخ خواهیم داد و این 

هیچ ربطی به اسرائیل ندارد.«
این اولین هشدار علنی بایدن به ایران نبود. او چندی پیش هم 
در یک گفتگوی رســانه ای خطاب به ایــران و حزب الله گفته بود 
در درگیری دخالت نکنند و جبهه های جدیدی در منطقه ایجاد 
نکننــد. او صراحتا گفته علت اعزام ناو هــای جدید آمریکایی به 

منطقه، مقابله با حملات نیرو های مورد حمایت ایران است.
مقامــات آمریکایی گفته ند در هفته گذشــته بیــش از ده حمله 
به نیرو های آمریکایی در منطقه گزارش شــده است. این چیزی 
نیســت که ایــران از احتمال بروز آن بی اطلاع بوده باشــد. ســفر 
امیرعبداللهیان به چهار کشــور منطقه به منظــور رایزنی درباره 
حمله حماس اشــاره مســتقیمی بــه بروز چنیــن خطراتی بود. 
وزیر خارجه ایران در روز های نخست جنگ غزه به سوریه، لبنان، 
عــراق و قطر ســفر کرد و نســبت به باز شــدن جبهه های جدید 
هشــدار داد. او در بیــروت در حالــی که از مذاکره با سیدحســن 
نصرالله رهبر حزب الله بیرون می آمد اعلام کرد امکان گشایش 
جبهه های جدید علیه رژیم صهیونیتی وجود دارد و دست همه 

جریان های مقاومت در منطقه روی ماشه است.

هشــدار ایران جدی بــود. البتــه در روز های بعد ماشــه در چند 
نقطه منطقه چکانده شــد. شواهد نشان می دهد یکی از دلایل 
به تعویق افتادن حمله زمینی اســرائیل به غزه، نگرانی اسرائیل 
و آمریــکا از بــاز شــدن جبهه هــای جدیــد علیــه آن ها در ســایر 
کشــور های همسایه اســرائیل اســت. این همان چیزی است که 

وزیر خارجه دولت رئیسی را به نیویورک کشانده است.
قدرت محور مقاومت در باز کردن جبهه های جدید چقدر است؟
اکونومیســت در گزارشــی توان باز کردن جبهه های جدید علیه 
اســرائیل توســط محور مقاومت را ارزیابی کرده و به این نتیجه 
رســیده که خطر باز شــدن این جبهه ها در واقع علت به تعویق 
افتادن یورش زمینی اســرائیل به نور غزه بوده است. این رسانه 
گفتــه اســرائیل تجهیزات کافــی برای دفــاع از خــودش در برابر 

نیرو هــای مــورد حمایت ایــران را دارد؛ اســرائیل نیــروی هوایی 
خوبــی دارد، حمایــت آمریــکا را دارد و از گنبد آهنیــن برخوردار 
اســت که می تواند در برابر نفوذ موشک ها از آن ها حفاظت کند، 
اما موازنه قدرت نظامی مانند گذشــته نیســت. گروه های مورد 
حمایت ایران از جمله حزب الله، حوثی ها و حماس تســلیحات 

بسیار باکیفیتی در اختیار دارند.
اکونومیست می گوید حماس موشــک هایی دارد که از شمال تا 
بلندی های جولان می رسد هرچند تا امروز بیشتر بر پرتابه های 
کم هزینه شــان تکیه کرده انــد. اما بیرون از غــزه، خطرات جنگ 
بالاتر اســت. حزب الله لبنــان یکــی از قدرت مندترین گروه های 
غیر دولتی از نظر تســلیحات نظامی در جهان است. انبار راکتی 
حزب الله شــامل ۱۵۰ هزار موشک اســت که در بین آن ها صد ها 
موشک فاتح ۱۱۰ با برد ۲۶۰ کیلومتر وجود دارد که از مرز لبنان به 

همه شهر های اسرائیل می رسد.
مقابله با این تســلیحات کار سختی اســت این به این معناست 
که اسرائیل باید نیروهایش را به سمت لبنان روانه کند، اما روانه 
کردن نیرو به ســمت لبنان نه به معنای باز شدن دو جبهه بلکه 

به معنای باز شدن جبهه سوم در شرق سوریه هم خواهد بود.
نشــریه اکونومیســت پیش بینی کــرده در جنوب هم اســرائیل 
بــا حوثی هــای یمن درگیــر خواهد شــد. اگرچه آن ها بــه اندازه 
حزب الله قوی نیســتند، اما برد برخی موشــک های بالســتیک 
آن ها به ۹۰۰ کیلومتر هم می رســد. این خبر خوبی برای اسرائیل 

نیست.
خطر نیرو های مورد حمایت ایران در منطقه ظاهرا اسرائیل را از 
اقدام بعدی در غزه باز داشــته و آمریکا هم از این واقعیت باخبر 
اســت. ســفر با عجله و بی ســابقه امیرعبداللهیان به نیویورک 
نشــان می دهد مســئله جدی بوده و ایران هم در عین استمرار 
سیاســت های منطقه ای خود، احتمــال بروز اتفاقــات بزرگتر را 

جدی گرفته است.
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چرا وزیر خارجه با عجله به نیویورک سفر کرد؟

عصــر ایــران - مرکــز پژوهش هــای مجلــس شــورای 
اســلامی در یک فراخوان با اعلام این که فروپاشــی رژیم 
صهیونیســتی نزدیک اســت و از حالا باید به فکر برنامه 
توســعه فلسطین بود نوشته اســت که این مرکز "تهیه 
و تدویــن برنامــه پنــج ســاله اول توســعه فلســطین 
آزاد" را در دســتور کار خــود در ســال جاری قــرار داده و 
بــا "راه انــدازی دبیرخانه علمــی تدوین ایــن برنامه"، 
آمادگــی دارد برنامه هــا و طرح های پیشــنهادی ســایر 
مراکز تحقیقاتــی را در پنج محور  برنامه های اقتصادی، 
اقدامات زیربنایی و زیرســاختی، اولویت های سیاســی 
و  اجتماعــی  برنامه ر یــزی  بین المللــی،  و  داخلــی 

سیاست های فرهنگی دریافت کند.
اولا که به اســتحضار مخاطبــان گرامی می رســاند آنچه 
خواندید طنز نیست و واقعا مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی کشــورمان دبیرخانه ای تشــکیل داده 
برای تدوین برنامه پنجســاله اول توســعه فلســطین 
و احتمــالا عــده ای هــم در آن مشــغول کار هســتند یا 
خواهند شــد! شــاید هم در آینده همایشــی ســمیناری 

چیزی هم در سطح بین المللی راه بیندازند.
ثانیــا با امید بــه این که روزی فلســطین عزیــز از چنگ 
قوم الظالمین رها شــود، تصریح می کنیم که کار آزادی 
فلســطین با فانتــزی بازی های این چنینی میســر نمی 
شــود. همین الان که ایــن مطلــب را می خوانید، طبق 
اعلام مقامات فلســطینی بیــش از ۱۰۰۰ نفر از مردم غزه 
زیر آوار هســتند و آنان هم که زیر آوار نیســتند حتی آب 
کافی بــرای خوردن ندارنــد ، آن وقت آقایــان در تهران 
نشســته اند و پوســتر طراحی کرده اند کــه بیایید برای 

برنامه پنج ساله اول توسعه فلسطین طرح بدهید!
یکی می مــرد ز درد بینوایــی یکی می گفــت خانم زردک 

می خواهی؟!
آزادی فلســطین بــا ایــن ادا و اصول هــای بــی مزه رخ 
نمی دهد. باید از یک ســو ، فلســطینیان را برای مبارزه 
با غاصبان ســرزمین شــان تقویت کرد کــه ایران در این 
زمینه ســرآمد کشــوررهای اسلامی اســت و تاکید بر این 

تقویت از آن روســت که اســرائیلی ها نشان داده اند جز 
زبان زور چیزی نمی فهمند. 

از ســوی دیگر نیز باید دیپلماســی حرفه ای و عمومی را 
در جهــان تقویت کرد و به ویژه افکار عمومی را نســبت 
بــه واقعیت هــای مســاله فلســطین آگاه تر کــرد. این 
اتفاقی اســت که به برکت گسترش شبکه های اجتماعی 
در یــک دهه اخیر بهتر از قبل رخ داده اســت. اگر تا قبل 
از این، تنها شــبکه های معدود ماهواره ای و تلویزیونی 
و چند خبرگــزاری و روزنامه معروف جهــان، قدرت برتر 
عرصه تفکر ســازی بودند، اینک، هــر موبایل و لپ تاپ 
به رســانه ای فراگیر در دستان مردمان جهان است. هم 
از این روســت که امروزه، بســیاری از مــردم جهان از کره 
و ژاپــن گرفته تا اروپــا و آمریکا، دید وســیع تر و صحیح 
تری نسبت به فلســطین و نحوه شکل گیری اسراییل و 

وقایع اتفاقیه سرزمین های اشغالی دارند.
چنــد روز پیــش یک فعال جــوان شــبکه های اجتماعی 
در کــره جنوبی ماجــرای درگیری های فلســطین را این 
گونه به زبان ســاده برای مخاطبانــش توضیح می داد 
کــه فــرض کنیــد چنــد دزد وارد خانــه تان شــده اند و 

شــما را در یکــی از اتاق هــا حبس کــرده و صاحب خانه 
شــده اند. اگر شــما بتوانید از اتــاق بیــرون بیایید و به 
دزدها حمله کنیــد، دارید از خانه تــان دفاع می کنید و 
تروریســت نیســتید. آنها هم نمی تواننــد بگویند چون 
ما مدت هاست در این خانه هستیم، دیگر نسبت به آن 

حق مالکیت پیدا کرده ایم.
امکان نداشــت چنین محتوایی آن هم به زبان کره ای تا 
قبل از گسترش شبکه های اجتماعی که یکی از ابزارهای 
دیپلماســی عمومی اســت، تولید و منتشــر شــود ولی 

اینک این زمینه مهیاست.
بنابــر ایــن در کنــار تقویت تــوان دفاعی فلســطینیان 
کــه وظیفــه همــه کشــورهای اســلامی و عربی اســت، 
کمترین کار ممکــن تولید محتواهــای آگاهی بخش به 
زبان هــای مختلــف برای مردم جهان اســت تا با فشــار 
بر دولت های خود، مانع از گســترش آدمکشی های بی 
وقفه حنایتکاران اسرائیلی شوند. این که کارهایی بدان 
اهمیــت را واگذاریم و به طنز گونه هایی مانند نوشــتن 
برنامه پنج ساله توســعه فلسطین در وسط جنگ غزه 
بپردازیــم، بیــش از هر چیــزی لوس بازی اســت و لوث 

کردن قضیه فلسطین.
وانگهی انشــاء الله بعد از آزادی فلســطین، خود مردم 
این کشــور بهتر از بقیه و قطعا بســیار بهتر از مسوولان 
محتــرم مرکــز پژوهش هــای مجلس شــورای اســلامی 
بلدنــد که بــرای خودشــان برنامه توســعه بنویســند. 
بنابرایــن بهتر اســت آقایان به جای صــرف هزینه های 
بیهوده برای این شــوآف های بی فایده، به کارهای مهم 

تری که برایش حقوق می گیرند، بپردازند.
ثالثــا کســی می توانــد دم از برنامــه نویســی بزنــد کــه 
برنامه های پنجســاله کشــور خودش که اینک به نوبت 
هفتــم رســیده، بــه درســتی اجــرا شــده باشــد. آقایان 
بهتر اســت به جــای آن که به فکر برنامه پنج ســاله اول 
فلســطین باشــند بیاینــد و توضیــح دهنــد ۶ برنامــه 
توســعه گذشــته که در ۳۰ ســال اخیــر اجرا شــد، چقدر 
کارامد بوده اســت و مثلا تولید ناحالص ملی و ســرانه 
درآمد و رشــد اقتصادی ایران را به چه اعدادی رســانده 
اســت؟ انشــاء الله اگر دیدید همــه چیز بــر وفق مراد 
بوده، یک زمانی را هم بگذارند برای برنامه نویسی برای 

فلسطین که انشاء الله تا آن زمان آزاد شده است.

روزنو- نشســت »فلســطین در ســیره نظری و عملــی امام« با 
حضور سیدحســن خمینی، محمدجواد ظریف، حسین علایی، 
معصومه ابتــکار، علــی کمســاری، نمایندگان حمــاس و جهاد 
اســلامی در تهــران، جمعی از شــخصیت های سیاســی و رهبران 
ادیان الهی، توســط مؤسســه تنظیم و نشــر آثار امام خمینی در 

حسینیه جماران برگزار شد.
 در این نشســت محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه در دولت 
روحانی با اشــاره به ابعــاد بین المللی این موضــوع گفت:»نیاز 
به دشمنی از خصیصه های اســرائیل است. آن ها به دشمن نیاز 
داشتند تا وضعیت داخلی را سر و سامان دهند و هم مظلومیت 
و مقبولیت بین المللی برای خود ایجاد کنند. اســرائیل همواره 
سعی کرده از عامل شکســت ناپذیری نیز برای پیشبرد اهداف و 
ادامه حیات خود بهــره گیرد. آن ها کوشــیده اند این توهم را در 
دنیا ایجاد کنند که شکســت ناپذیر هســتند و هیچ امکانی برای 
مقاومت در برابر زورگویی های  اســرائیل و آمریــکا وجود ندارد. 
حضرت امــام ســردمدار شکســتن این توهــم بود. فلســطین 
شکستن این توهم پوشالی را به امام مدیون است.« او در بخش 
دیگری از ســخنان خود بــا بیان اینکه واقعه ای کــه در غزه اتفاق 
افتاد، به عنوان یک اتفاق جدید و نقطه شــروع جا زده می شود 
امــا از نظر حقوق بین الملل تا زمانی که اشــغالگری وجود دارد، 

امکان دفاع مشروع هم وجود دارد ،  اظهار کرد:»آغاز کردن تاریخ 
از یک مبدأ غیرواقعی شیوه اسرائیل است. مبدأ تاریخ فلسطین 
از زمان اشــغال فلسطین است. همه تهاجمات اسرائیل درست 
اســت که در ابتدا موفق بوده اما در ادامه به شکست منجر شده 
است. حمله سال ۱۹۸۲ به لبنان در شرایطی اتفاق افتاد که آن ها 
تا بیروت را اشغال کردند، اما از دل این ماجرا مقاومت فلسطین 
و مقاومــت لبنــان ایجاد شــد.« ظریف بــا تاکیــد براینکه هیچ 
مقاومــت و هیچ اقدامی به اندازه اقدام اخیر، شکســت ناپذیری 
اســرائیل را خدشــه دار نکرد، تصریــح کرد: »تاکنــون اقدامی به 
ایــن وســعت در داخل ســرزمین های ۱۹۴۸ اتفاق نیفتــاده بود. 
این نشــان دهنده آسیب پذیری جدی اســرائیل مسلح به سلاح 
هســته ای بود. علت توحش بی سابقه اســرائیلی ها در غزه هم 
همین اســت. می خواهنــد تصور شکســت ناپذیری را با کشــتار 
بی ســابقه احیاء کنند، اما بــه باور من هیچ اقدامــی نمی تواند 
تصویــر شکســت ناپذیری اســرائیل را احیــاء کنــد. الان تــلاش 

اســرائیل برای گســترده تر کردن جنــگ به منظور کســب امتیاز 
است. کشیدن پای آمریکا به جنگ و وارد کردن آمریکا به جنگ با 

ایران که همواره آرزوی اســرائیل بود. پس از جنگ عراق و کویت، 
اســرائیل هیچ آرزویــی بالاتر از حملــه آمریکا به ایران نداشــت. 
عراق توان نظامی بالاتری از ایران داشــت، اما مردمش از صدام 
حمایــت نمی کردند در زمــان حمله آمریکا، عــراق توان نظامی 
بالاتــری از ایران داشــت، اما ایــران با خاتمی تصویــر یک بازیگر 
معقول و خواهان گفت وگوی تمدن ها را به نمایش گذاشته بود 
و عراق کشوری بود که به شــدت دچار امنیتی سازی شده بود. از 
طرف دیگر مردم عــراق از صدام حمایت نمی کردند.« ظریف با 
اشــاره به حمله آمریکا به عراق در سال ۲۰۰۳ ادامه داد:»شارون 
در سال ۲۰۰۲ به آمریکا رفت و گفت هدف درست حمله به تهران 
اســت و بغــداد آدرس غلط اســت. آمریــکا به ایــن دلیل حمله 
نکرد که می دانســت مردم ایران مقاومت خواهند کرد و در برابر 
آن ها خواهند ایستاد. این بزرگترین عامل بازدارندگی ما است. 
در آن زمان عــراق توان نظامی بالاتری از ایران داشــت، اما ایران 
بــا حضور آقــای خاتمــی تصویر یــک بازیگر معقــول و خواهان 

گفت وگوی تمدن ها را به نمایش گذاشــته بود و عراق کشــوری 
بــود که به شــدت دچار امنیتی ســازی شــده بود. از طــرف دیگر 
مــردم عراق از صدام حمایت نمی کردنــد. آمریکا به عراق حمله 
کــرد چراکه می  دانســت پیــروزی بر عــراق راحت بود زیــرا عراق 
منزوی بود و مردم عراق هم از حکومت شان حمایت نمی کردند. 
در تحلیل هایــی کــه در آن زمــان مطــرح شــد، ایــن نکتــه حائز 
اهمیت بود که لابی اعراب و لابی اســرائیل و لابی منافقین که با 
اطلاعات اســرائیل و پول اعراب کار می کرد، تلاش زیادی کردند 
که حمله علیه ایران انجام شــود. همان زمان دروغ هســته ای را 
افشــا کردند؛ آن هــم درحالی که ما حتی یک ســانتریفیوژ هم در 
نطنز نداشــتیم.« او اضافــه کرد:»الان بزرگترین دســتاوردی که 
اسرائیل می تواند در این قضیه داشته باشد و آبرویی ایجاد کند، 
وادار کردن آمریکا به درگیری بزرگتر در منطقه اســت تا شکست 
فراموش شــود. موضع گیــری مقام معظم رهبــری در روز دوم با 
عنایــت به این واقعیت بود که کســی برای اســرائیل چتر نجات 
نیندازد. مردم فلسطین مقاومت کردند و جمهوری اسلامی هم 
همــواره از این مقاومت حمایت کرده، اما شکســت خوردن این 
دوگانه رژیم صهیونیســتی یعنی مظلومیت و شکست ناپذیری 
واقعیتی اســت که نبایــد اجازه دهیم با تحریف رســانه ها تحت 

تأثیر قرار گیرد.«

 حرف ول

ادامه از صفحه یک

 در روزهــای اخیــر حملاتی هم بــه پایگاه های آمریکایــی در عراق و 
ســوریه صورت گرفته؛ یک پایگاه اســرائیلی هم در اریتره هدف قرار 

گرفت.
به هر ترتیب تحلیل غالب این اســت که آمریکا و اسرائیل خواستار 
ادامه این جنگ نیستند و به شدت آرزو میکنند تمام شود، اما چگونه 
تمام شدنش برایشان مهم است! غالب تحلیلگران معتقدند ابتکار 
عمل در دســت محور مقاومت اســت، آمریکا و اسرائیل هم در پازل 

آنها قرار گرفته اند!
کشــتار مردم غزه اگرچه تلخ و سهمگین، اما برای اسرائیل دستاورد 
محســوب نمیشود؛ اســرائیل زمانی پیروز اســت که بتواند حماس 
را از بیــن ببرد یــا حداقل آن را تضعیــف کند؛ چیزی که مــرور زمان 
خلافــش را ثابت کرده اســت. غزه ای هــا، از نظامیانشــان گرفته تا 
مــردم، خود این راه ســخت را انتخــاب کرده اند و علیرغم از دســت 
دادن عزیزانشــان حتی یک لحظه پشــت مقاومــت را خالی نکرده 
انــد؛ این بدان معنی اســت که بــه نزدیک بودن پیــروزی و رهایی از 
یک آپارتاید ۷۵ ســاله امیدوارند؛ آنها شــهادت را شکست نمیدانند 
و همین روحیه ســبب بیداری ملت های آزاده جهان هم شده است؛ 

این بیداری عرصه را به شدت بر اسرائیل تنگ کرده است.
ایــن روحیــات تحســین برانگیز ملت شــجاع غــزه را بگذاریــد کنار 
وحشــتی که برجامعه غاصب اسرائیلی حاکم شده و هر روز آنها را از 
درون سست تر مینماید. طولانی شدن این وضعیت و ناتوانی رژیم 
در بهبود آن بســیاری صهاینه را به این نتیجه رسانده که اینجا دیگر 

مکان مناسبی برای زندگی نیست.
روزهای آینده را نمیشــود دقیق پیش بینی کرد، اما مطمئن باشید 
هــر اتفاقی رخ بدهــد، در نهایت به نفع مقاومــت خواهد بود؛ این 
دســت و پا زدنها، پیغام و پسغام فرســتادن ها، و تحرکات یواشکیِ 
نظامی آمریکا در حمایت از اســرائیل به نظر نمیرســد راه به جایی 

ببرد. محور شر امروز ضعیف تر از همیشه است!

اسرائیل یا حماس؛ دست 
برتر با کیست؟!

سه نکته درباره فانتزی های مرکز پژوهش های مجلس :

راه اندازی دبیرخانه تدوین برنامه اول پنج ساله توسعه فلسطین!

ظریف هشدار داد:

تلاش اسرائیل برای جنگ ایران و آمریکا
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فــارس- امام جمعه تبریــز با انتقــاد از وضعیت نامطلوب 
ســنگ فرش های ارک و ولیعصر تبریز گفت: در این مکان ها 
برخــی دختران و زنــان رفتارهایی می کنند که دور از شــان و 

رفتار یک زن بوده و قابل تاسف است.
از   حجت الاســلام و ســیدمحمدعلی آل هاشــم در بخشــی 
خطبــه اول نماز جمعه امــروز در باب موضــوع مهم و مبتلا 
به شــهر تبریز،بــا انتقــاد از وضعیت نامطلــوب اجتماعی) 
بی حجابــی و رفتار زننده( در برخی مناطق تبریز اظهار کرد: 
در ســنگ فرش های ارک و ولیعصــر تبریز برخــی دختران و 
زنان رفتارهایی می کنند که دور از شــان رفتار یک زن بوده و 

قابل تاسف است.  
وی افــزود: در جامعــه می بینیــم برخــی زنان بــرای دیگران 
آرایــش می کنند! ای خانم ها و آقایــان پس غیرت کجا رفت؛ 
اصلا مساله شــرعی را بگذاریم کنار پس این غیرت و نجابت 
کجا رفت؟ چرا اینقدر بی توحهی از سوی خانواده ها صورت 

می گیرد؟
امام جمعه تبریز با بیان اینکــه امیرالمومنین)ع( فرمودند 
بهتریــن زنــان پنــج دســته اند، ادامــه داد: زنانی که ســاده 

هســتند، بی آلایــش و دل رحــم، خوش خــو، خوش اخلاق، 
همدل،همراه و مدافع همسر در نبود او باشد.

توصیه  در باب ازدواج
امام جمعه تبریز در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره 
به اینکه وقتی فردی اقدام بــه ازدواج می کند، خانواده های 

طرفیــن باید قبــل از ازدواج زمینــه دیدار دختر و پســر را با 
حفظ حرمت های شرعی فراهم کنند، گفت: دیدا می شود که 
برخی افراد غیرتمند اجازه نمی دهند خواستگار قبل از عقد 
دختر مورد نظرش را ببینید در حالی که این دستور خداست 
و ایــن دیدار با حفظ حریم ها و اطلاع خانواده ها لازم اســت 

تا با آشــنایی حداقلــی حتی، زندگی ها حفظ شــود و خدای 
ناکرده به دلیل عدم شناخت، باعث اختلاف و طلاق نشود. 
نتیجــه  بــه  پســر  و  دختــر  اینکــه  از  بعــد  داد:  ادامــه  وی 
رســیدند،ازدواج  و پیوند مبارک برای رضــای خدای متعال، 
ســربگیرد و خدایی ناکرده تنها مســائل شهوانی، ظاهری و 

مادی مطرح نباشد. 
نماینده ولی فقیه در استان بیان کرد: در امر ازدواج نباید با 
عجله برخورد کرد و لازمه آن بررسی و تحقیق است؛ شناخت 
و تحقیق از راه های درست و ملمول لازمه این امر مهم است 

و نباید آن را سر سری گرفت زیرا باعث خسران خواهد شد. 
وی با اشاره بر اینکه بهترین زنان آنانی هستند که فرزندآور، 
پاکدامن، عزیز در خانــواده، فروتن، متواضع، زینت گر برای 

همسر، خودنگهدار در برابر نامحرم و مطیع همسر باشند. 
براســاس این گزارش مخاطبان فارس نیز با ثبت با موضوع 
اقــدام جــدی جهــت رفــع معضــل بی حجابــی در خیابان 
سنگ فرش ولیعصر تبریز خواستار پیگیری مسئولان در این 

ارتباط شده بودند.

ایلنا- عضو اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: فرش ایران در 
رده اول جهان بوده اما اکنون به رده ششم سقوط کرده ایم 

و هند و پاکستان و نپال بازارها را اشغال کرده اند.
احد عظیم زاده، درباره اوضاع صادرات فرش اظهار داشت: 
بنده با ۶۰ کشور جهان کار می کردم و ۱۵ سال متوالی اولین 
صادرکننده فرش کشــور بودم، صادرات فرش ایران قبل از 
انقلاب ۶۷ درصد بود که بعد از آن به ۴۲، ۳۵، ۲۸ درصد، دو 

سال پیش به ۱۷ درصد و اکنون به نیم درصد رسیده است.
وی افزود: دولت صادرات را فلج کرده و برای فرش تعهد 
ارزی در نظــر گرفتــه، در حالی که ما مــواد را آزاد  خریداری 
می کنیــم و دولــت ارزی در اختیار ما قــرار نمی دهد. برای 
فرش نبایــد بــرای پیمــان ارزی در نظر بگیرنــد صادرات 
فــرش بایــد آزاد باشــد و ایــن در حالی اســت کــه بعد از 
یک ســال کــه یک دهم فــرش هــم فروخته نمی شــود که 

مــا بخواهیــم ارز را در اختیــار نیما قــرار دهیم، بــا این کار 
صادرات را از بین برده اند.

رئیــس اتحادیه فرش فروشــان تبریــز تصریح کــرد: اجازه 
نمی دهنــد کــه فرش های مرجوعــی به ایران عــودت داده 
شــود و به این ترتیب بزرگترین ضربــه را به صادرات فرش 
وارد کرده اند، بنده نفر اول فرش ایران هستم اما اگر پاره ای 
مســائل نبود، این شــغل را رها می کردم، زیرا دولت به این 
شغل بها نمی دهد در حالی که فرش شناسنامه دوم کشور 

است و ایران را با فرش می شناسند اما دولت این صنعت را 
رها کرده است.

وی تاکیــد کــرد: کشــورهای دیگــر از صادرکننــده حمایت 
می کننــد، در ۳۰ ســال گذشــته رئیس جمهــور نمایشــگاه 
بین المللی فــرش را افتتاح می کرد بعــد از آن وزیر و اکنون 
به حد مقام معاونت تنزل کرده و تعداد شرکت کنندگان در 

جلسات نیز به انگشتان دو دست رسیده است.
عظیــم زاده ادامه داد: مــا ۲ میلیون و ۵۷ هــزار نفر بافنده 

فرش داریم و در واقع ســرجمع ۱۰ میلیون نفر از مســیر این 
صنعــت امرار معاش می کنند که حــدود ۱۲ درصد جمعیت 
کشــور را شامل می شــود، هیچ صنعتی نمی تواند تا به این 
حد بدون ســرمایه گذاری اشــتغال زایی داشته باشد، فرش 
ایران در رده اول جهان بوده اما اکنون به رده ششم سقوط 

کرده ایم و هند و پاکستان و نپال بازارها را اشغال کرده اند.
رئیس کمیســیون فرش و صنایع دســتی و گردشگری اتاق 
بازرگانی تبریز خاطرنشــان کــرد: زمان دولت نهــم ابتدا ۱۰ 
درصد و بعــد ۵ درصد برای صادرکننده سوبســید در نظر 
گرفتنــد اکنون ایــن قضیه برعکس شــده و گفته شــده که 
از  هــر دلار ۵۰ هزار تومانی ۴۰ هــزار تومان به صادرکننده و 
مابقی در اختیار دولت قرار گیرد و این صادرات فرش را فلج 
می کند و اگر بافندگان بیکار شوند بزرگترین خیانت به این 

صنعت خواهد بود.
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ایســنا- رئیس ســتاد انتخابات آذربایجان شــرقی گفت: با پایان یافتن 
زمان ثبت نام برای انتخابات مجلس، تعداد ۱۳۲۳ نفر در استان ثبت نام 

قطعی کردند که از این تعداد ۱۲۳ نفر زن و ۱۲۰۰ نفر مرد هستند.
تراب محمدی، در جمع خبرنگاران، خاطرنشــان کرد: همزمان با سراســر 
کشــور، داوطلبان دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در 
آذربایجان شــرقی از ۲۷ مهرماه بــه مدت یک هفته تا ســوم آبان ماه، نام 

نویسی کردند.
وی اظهار کــرد: متقاضیانی که 
در مرحلــه پیش ثبــت نام، نام 
نویســی کرده و در مرحله ثبت 
نام قطعی نیــز حضور یافتند، 
از  صلاحیــت  تاییــد  از  پــس 
سوی مراجع ذی صلاح، امکان 
حضور در انتخابات را خواهند 

داشت.
وی ادامــه داد: انتخابــات دوازدهمیــن دوره مجلس شــورای اســلامی و 
ششمین دوره انتخابات خبرگان رهبری یازدهم اسفند امسال در سراسر 

کشور برگزار می شود.
گفتنی اســت؛ مردم آذربایجان شــرقی از ۱۳ حوزه انتخابیــه ۱۹ نماینده در 

مجلس شورای اسلامی دارند.

تعطیلی جشنواره ها درقطب 
تولید میوه آذربایجان   شرقی

جشــنواره ها درمراغــه، قطــب تولیــد میــوه و محصــولات کشــاورزی در 
آذربایجان شرقی برای همیشه تعطیل است.

و  تولیــدات  معرفــی  هــدف،  بــا  کشــاورزی  محصــولات،  جشــنواره ای 
توانمندی های شهرها و اســتان های برای ارتقای دانش تولیدکنندگان و 

معرفی ظرفیت های این بخش هر ساله برگزار می شود.
شهرســتان مراغه، در تولید ســیب، عســل، آلوچه، ماهی قزل آلا و بیشتر 
محصولات کشاورزی در استان آذربایجان شرقی رتبه اول را دارد و می توان 
بــرای معرفی هر یک از این محصــولات و قدرانی از نمونه های این بخش 

جشنواره هایی برگزار کرد.
زنبورداران مراغه ای با تولید سالانه ۳ هزار ۵۰۰ تن عسل قطب تولید این 
محصول در آذربایجان شرقی است، در بیشتر موارد عسل تولید شده در 

این شهرستان از کل تولید برخی استان های کشور بیشتر است. 
تاکنون جشنواره ای برای معرفی این شهد شیرین خلقت در مراغه برگزار 
نشــده است. مراغه قطب تولید آلوچه در آذربایجان شرقی و کشور است 
و نیمی از آلوچه استان در این شهرستان تولید می شود، برای معرفی این 

محصول خوش طعم و خشکباری تاکنون جشنواره برگزار نشده است.
مراغــه قطب تولیــد ماهی قزل آلا در آذربایجان شــرقی اســت و ســالانه 
بیــش از یک هــزار و ۲۰۰ تن محصول در این شهرســتان تولید می شــود، 
جشــنواره ای برای معرفی ظرفیت هــای این بخش و معرفــی توانمندی 
استخرها و مجموعه های پرورشی شهرستان برای قدردانی از فعالان این 

بخش تاکنون برگزار نشده است. 
مراغه که قطب تولید سیب در آذربایجان شرقی است هر از چند سال یک 

بار جشنواره ای برگزار و برای چند سال تعطیل می شود.
این جشــنواره ها بهترین فرصت برای حضور مســئولان کشــور، اســتان، 
شهرستان در کنار کشاورزان و نیز امکانی برای معرفی ظرفیت ها و بررسی 

مشکلات و قدردانی از نمونه های این بخش است.
برگــزاری جشــنواره محصولات کشــاورزی می توانــد زمینه ســاز تقویت و 
تشویق کشــاورزان برای افزایش تولید و حضور سرمایه گذاران در بخش 

صنایع تبدیلی کشاورزی باشد.
با حضور کارشناســان نخبه در این جشنواره ها، کشاورزان به جدیدترین 

یافته ها علمی در بخش کشاورزی آشنا خواهند شد.
مراغــه، تنهــا در آمارهــا، قطــب تولیــد میوه و محصــولات کشــاورزی در 
آذربایجان شــرقی اســت، امــا در برگــزاری جشــنواره معرفــی ظرفیت ها 

کشاورزی این شهرستان خبری نیست.

آب زندگی بخش کانال های آبی 
در رگ های تالاب قوریگل

فارس- مدیر کل حفاظت محیط زیســت آذربایجان شــرقی از عزم ملی 
دستگاه ها برای انتقال آب به تالاب بین المللی قوریگول خبرداد.

شهنام اشــتری در نشســت تخصصی مدیریت نیازهای آبی حوضه آبریز 
تالاب ها و ارائه مدلینگ مدیریــت یکپارچه حوضه های آبریز که با حضور 
آرزو اشــرفی زاده مدیــرکل دفتــر حفاظــت و احیای تالاب ها در ســازمان 
حفاظت محیط زیست کشــور، مدیر عامل سازمان آب منطقه ای استان، 
رئیس کارگروه مدیریت یکپارچه حوضه آبریز و ســخنگوی این کارگروه به 
همراه  مدیران سایر دستگاه های ذیربط برگزار شد، اظهار کرد: هدف این 
نشســت بررسی احیا، و بازســازی کانال انتقال آب این تالاب و راهکارهای 

پیشنهادی برای طرح و تصویب به شورای عالی آب بود.
وی ادامه داد: کمیتــه اجرایی محلی مدیریت حوضه آبریز تالاب قوریگل 
بر اســاس مصوبــات و تصمیمات اتخاذ شــده کانــال آب رســانی تالاب 
قوریگل بــرای آماده ســازی و آبگیری تــالاب قوریگل لایروبی شــد و برای 
ترمیم  قســمت های آســیب دیده و تخریب شــده کانال بزودی از طریق 

شرکت آب منطقه ای اقدام خواهد شد.
اشــتری تصریح کــرد: تغییــرات اقلیمــی، مصرف بــی رویه آب و توســعه 
کشــاورزی نامتوازن و نامتعارف از عوامل افت  تراز آبی  تالاب بین المللی 
قوریگول است که امیدواریم با  عزم ملی و مدیریت یکپارچه حوضه آبریز 
از ادامه رونــد فعلی جلوگیری کرده و انتقال آب به ایــن تالاب را در اندک 

زمان ممکن آغاز کنیم.

ثبت نام نهایی ۱۳۲۳ 
داوطلب نمایندگی  مجلس 

در آذربایجان شرقی

انتقاد آل هاشم از وضعیت نامطلوب اجتماعی سنگ 
فرش های ارک و ولیعصر تبریز

صادرات فرش ایران به نیم درصد رسیده است

 خطر بیکاری بیش از ۲ میلیون بافنده

ایلنا- مدیــر پایگاه جهانی بــازار تبریز از مرمت و بازســازی 
گنبدهای فروریخته بخش هایی خبرداد که سالیان سال با 
یونولیت ســقف را پوشانده اند و گفت: ســیم های آویزان در 
بازار نیازمند ساماندهی است و تاکنون این مهم حتا در نیم 

هکتار از ۲۷ هکتار بازار هم انجام نشده است.
بــازار تبریــز بزرگ ترین بازار سرپوشــیده قدیمی در ســطح 
ایران و جهان اســت که در مرداد ماه ســال ۱۳۸۹ خورشیدی 
در فهرســت میــراث جهانی یونســکو به ثبت رســید. اغلب 
تیمچه ها و سرای ها بازار تبریز، سه طبقه هستند که طبقه ی 
زیرین مخصوص انبــار کالا، طبقه ی دوم تجارتخانه و محل 
کار و طبقــه ی ســوم جهــت اســتراحت و آســایش طراحــی 
شده است. راسته های اصلی توسط راسته های فرعی به هم 
متصل شــده اند و در فضاهای بین آن ها تیمچه ها و سراها 
بنا شده است. تقاطع راسته ها در سه راهی ها و چهار راهی ها 
را طاق های آجری گنبدی پوشانده اســت که بزرگترین گنبد 
بازار، گنبد تیمچــه امیر و زیباترین نوع معماری آن تیمچه ی 

مظفریه است. 
بعد از ثبت بازار تبریز در فهرســت میــراث جهانی توجهات 
به آن بیشــتر جلب شــد و هر ســال پروژه های پژوهشــی و 
مرمتــی ویژه بــرای آن تعریف می شــود؛ ناصــر زواری )مدیر 
پایگاه جهانی بازار تبریز( دراین باره گفت: امســال علاوه بر 
قراردادهای امانی، ســه قرارداد پیمانی در بازار تبریز درحال 
اجراســت که از آن جمله می توان به تکمیــل و بهره برداری از 
فاز نخست مجموعه حسن پادشاه اشاره کرد که به مدرسه 
و مسجد قدیمی معروف است و در محوطه ی بازار شتربان و 
میدان صاحب امر واقع شده است، احتمالا تا ۳ ماه آینده به 
پایان خواهد رسید و مورد بازدید عموم قرار خواهد گرفت. 
این مجموعه بــا بودجه ای حدود ۷۵۰ میلیون تومان آماده 
شــد.  او ادامه داد: همچنین تکمیــل مرمت محوطه و بنای 
چهار منار )چارمنار( گنبد پیرداود شاه که عموم آن ها را گنبد 
مزار ســلطان محمــود و ایاز می دانند که یکی از آن ســلطان 
محمود بن ســلطان محمد بن سلطان ملکشاه سلجوقی 
و دیگری مزار ســلطان مســعود بن قلیچ ارسلان سلجوقی 
است، را در دست داریم که طی ۳ ماه آینده مورد بهره برداری 
قــرار خواهد گرفت و برای بازدید عموم بازگشــایی خواهند 
شــد. اعتباری کــه برای این بخــش در نظر گرفته شــده بود 

حدود ۳۰۰ میلیون تومان بود. 
بــه گفتــه زواری، ســومین پــروژه مرمتــی پیمانــی در بــازار 
تبریز، در بازارچه ســرخاب انجام می شــود چراکه طی چند 
ســال اخیر اولویت هــا و اعتبــارات موجود اجــازه ورود به 
این بخــش را نمی داد اما امســال دروازه ســرخاب که یکی 
از ۸ دروازه قدیمی شــهر تبریز اســت، مرمت شــده و طاق 
بالایی آن که ریخته بود، احیا شــد. دیوارها مرمت و ســردر 
بــرای این بخــش ایجاد شــد و بــه عنــوان در دوم بازارچه 
ســرخاب معرفی شــد. همچنین کمک هایی برای بهسازی 
و مناسب ســازی فضاهای کتابخانه تاریخی جعفریه که در 
مســجد جامع تبریز قرار دارد، انجــام دادیم. این مجموعه 

نیز با اعتبار ۶۵۰ میلیون تومان مرمت شد. 
مدیر پایگاه جهانی بــازار تبریز درخصوص پروژه های امانی 
نیز گفت: بخش های داخلی بازار همچون طاق ها که درحال 
ریزش هســتند و نیازمند تعمیر هستند در این بخش جای 
می گیرنــد. البتــه در پــروژه مرمت حســن پادشــاه، بخش 

داخلی مجموعه توسط پیمانکار انجام شد و بخش بیرونی 
کــه دارای ریزه کاری اســت توســط خــود ما انجام می شــود. 
بیشــتر نیروهای امانی مــا در این دو پروژه فعال هســتند. 
البتــه در بخش های گــچ کاری و ریزه کاری هــای چارمنار هم 

بخش امانی فعال هستند. 
او همچنیــن از صــدور پروانه های تعمیراتــی و مرمتی برای 
بازاریــان خبر داد و گفت: تقریبا هر ســال حدود ۳۰۰ پروانه 
در این بخش صادر می شــود که افــراد مختلف برای تعمیر، 
بازســازی و احیای مغازه های داخل بــازار دریافت می کنند. 
همچنیــن هر روز اســتعلامات لازم را برای انجام بازســازی ها 
و تجهیــز بنا توســط ارگان هــا و دســتگاه های مختلف اعم 

شهرداری، برق، آب، گاز و… انجام می دهیم. 
ساماندهی سیم های برق و مخابرات و…

زواری بــا تاکیــد برآنکه یکی از مشــکلات اصلی بــازار جهانی 
تبریز ساماندهی ســیم های برق و مخابرات و… است، گفت: 
تیمچه ها را ملزم به ســاماندهی این سیم ها کرده ایم چراکه 
مالک هــای خصوصی دارند و کســبه مشــخص هســتند و 
درعین حال به این کار علاقه مندند. تیمچه خرازی ها از این 
جمله اســت که با کمک تیمــی از اداره برق ایــن کار را انجام 
داده اند و با استفاده از ســینی های مخصص در اندازه های 
۱۰ تا ۱۵ ســانت که منظر بصری را نیز مخدوش نکند سیم ها 
را ســاماندهی کردند. تجهیزات و تاسیســات زیرســاختی و 
ســیم ها درون این ســینی ها قرار می گیرند و در نهایت رنگ 
آجــری روی آن هــا زده می شــود و نورپــردازی روی آن انجام 
می شود. این کار در بخش های متعدد از بازار تبریز از دالان ها 
گرفته تا سالن های میانی انجام گرفته اما در راسته اصلی با 
کم کاری اداره برق روبه رو هســتیم چراکــه باید اعتباراتی به 
این مهم اختصــاص دهد که می گوید اعتبار نــدارد. البته از 
سینی ۳۰ سانتی در بخش هایی به صورت نامنظم استفاده 

کرده که عملا سیمای منظری بازار را مخدوش کرده. 
 او خاطرنشــان کــرد: اداره بــرق دلیــل این کار را بــالا بودن 
کرکره هــا، کولرهــا و نامناســب بودن شــرایط بــرای نصب 
کانال های ســاماندهی عنوان می کند. این درحالی است که 
اگر قبل از شــروع این کار به ما اطــلاع می دادند، اخطارهای 
لازم جهت جمع آوری کولکرها و ساماندهی و اصلاح کرکره ها 
را به مغــازه داران می دادیم. ما باید به فکر ســیمای منظری 
بازار جهانی باشــیم. تاکنون بسیاری از بازاری ها مانند سرای 
امین در این مهم همکاری داشتند اما به نسبت مساحت ۲۷ 
هکتاری بازار، نصف هکتار هم ساماندهی نشده. متاسفانه 
همکاری لازم وجود ندارد. اداره برق می گوید بازاریان سینی 
را بکشــند و آن ها اصلاحات و برق کشی را انجام می دهند اما 
بازاریــان یا همــت لازم را ندارند یا پیگیــری دراین خصوص 

انجام نمی شود. حتا اداره برق هم پیگیر نمی شود. 
 به گفته مدیــر پایگاه جهانی بازار تبریــز، اداره برق می تواند 
پیمانکاری منصف به بازاریان معرفی کند تا هر مغازه ســهم 

خود را برای ســاماندهی پرداخــت و کار پیــش رود. البته در 
بخش هایــی با انواع ســیم کشــی های غیر مجاز هــم روبه رو 
هســتیم که ســبب درهم تنیدگی ســیم ها شــده چراکه گاها 
بازاریان از بخش های دیگر برای برق دار کردن مجموعه خود 
ســیم کشــیده اند که همین چالش دیگری برای ساماندهی 
این سیم هاســت که به نوعی تبدیل به تارهــای عنکبوت در 

بازار شده و منظر این میراث جهانی را مخدوش کرده اند. 
زواری تاکیــد کرد: نباید فراموش کــرد که یکی از عوامل مهم 
در اکثر آتش ســوزی هایی که اتفاق می افتد ناشــی از اتصال 
در ســیم های بــرق اســت. ســیم های غیــر مجــاز می توانند 
مشکل ساز شوند. نیاز است تا تعاملی برای ساماندهی این 
بخــش صورت گیرد. شــاید بتوان گفت هزینه ســاماندهی 
این ســیم ها برای هر مغازه ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان می شــود 
و شــاید برای یک راســته بازار در حدود ۳۰۰ تــا ۵۰۰ میلیون 

تومان شود درحالی که فواید آن میلیاردی خواهد بود. 
او یادآور شــد: تمایل داشــتیم ســاماندهی این ســیم ها به 
صورت زمینی انجام شــود اما بعد از بررســی های لازم به این 
نتیجــه رســیدیم که امکانش نیســت چراکــه در این صورت 
بایــد مدتی بازار تعطیل شــود تا بتوان زمیــن را کند ضمن 
آنکه مشکلات دیگری درخصوص لوله ها و پروژه های زمینی 
مانند لوله های آب و… داریم که در زمین کار گذاشته شده اند 

و نمی توان دوباره کاری کرد. 
مرمت و بازسازی دالان های بازار تبریز

مدیر پایگاه جهانی بــازار تبریز درخصوص وضعیت مرمت 
و بازســازی دالان هــا و راســته های این مجموعــه نیز گفت: 
برخی راســته ها کســبه برای مرمت و بازسازی فعال هستند 
و از رنگ هایی که از آجرها درســت شــده اند برای رنگ آمیزی 
آجرهایی که سال ها روی آن ها دوده نشسته و سیاه شده اند 
استفاده می کنند. اما بخش هایی هم در بازار وجود دارد که 
اینگونــه نیســت و آجرها همانطور ســیاه باقــی مانده اند. 
هرچنــد ما بــه لحــاظ مرمتی مواقــع رنگ آمیزی نیســتیم و 
می گوییم که رنــگ و لعاب نزنند و نونــوار نکنند اما از طرف 
دیگــر برای نگهداری هم نیاز اســت کارهایی انجام شــود که 
تراشــیدن رویه آجرها کار مناســبی نیســت از این رو ترجیح 
بر رنگ زدن توســط رنگ آجر اســت. ســعی می کنیم نظارت 

داشــته باشیم اما با کمبود کارشناس و وســعت بازار روبه رو 
هستیم. از دیگر سو چون بازاریان خودشان هزینه می کنند 

دوست دارند هر کاری دلشان می خواهد بکنند. 
او همچنیــن از وضعیت مناســب حدود ۹۰ درصد از پشــت 
بام هــای مجموعه بــازار تبریز خبر داد و گفــت: برای مرمت 
مشــارکت  نــدارد،  مناســبی  شــرایط  کــه  بخش هایــی  آن 
می کنیــم. درحال حاضــر در تیمچه شــعربافان کوچک این 
کار انجام می شــود. یکی از زیباترین تیمچه های بازار اســت 
اما درعین حال یکی از محدوده هایی اســت که پشت بام آن 
مشــکل دارد. نورگیری های قدیمی را درحال احیا هستیم و 
قیرگونی ها را درســت کردیم تا عایق کاری مناســب برای آن 
تامین شود. برخی از هزینه ها توسط بازاریان با مشارکت ما 

انجام می شود. 
آتش سوزی و بعد از آن 

بنابراین گزارش، طی دو دهه اخیر دو آتش ســوزی بزرگ در 
بازار تبریز اتفاق افتاده. یکی از این آتش ســوزی ها در تاریخ 
۱۳ آبان ۱۳۸۸ خورشــیدی حوالــی ســاعت ۱۷ و ۳۰ دقیقه به 
وقوع پیوســت. در جریان این حادثه بخش هایی از راسته ی 
تاریخــی »ایکــی قاپیلار« کــه مرکز فــروش انواع پوشــاک و 
لوازم آرایشــی می باشد، دچار آتش ســوزی شد. آتش سوزی 
دیگــر در ۱۹ اردیبهشــت ســال ۱۳۹۸ اتفاق افتاد و در شــش 
ســاعت آتش سوزی بخشی از سقف گنبدی بازار فرو ریخت، 
درها و پنجره هــای فراوانی شکســت و دیوارهای نازک بین 
ستون ها نیز استقامت خود را از دست و بیش از ۱۰۰ مغازه در 

شعله های ویران کننده سوخت. 
زواری درخصــوص آخرین وضعیت این بخــش از بازار تبریز 
بعد از آتش سوزی نیز گفت: مغازه ها کامل بازسازی شده اند 
و ســیم کشی ها درست شــده و ســعی کردیم از این فرصت 
اســتفاده کنیم تا شــرایط را مناسب ســازی کنیم. بخشی که 
در ســال ۱۳۸۸ دچار آتش ســوزی شــده بــود و کامل ریخته 
بود با هســته بتنی پایه ریزی و از نو ســاخته شــده است. در 
آتش ســوزی اخیر هم دیوارهایی که ســیاه شــده بود بتونه 
کاری و ســاماندهی شد.  او تصریح کرد: مرمت در بازار تبریز 
مســتمر اســت و هر روز ادامه دارد. البته بخش هایی از بازار 
و گنبدها طی ســال ها و صده های گذشــته ریخته اســت که 
در اولویت مرمت و بازســازی ما قرار دارد. ورودی پشت بازار 
امیر قبل از انقلاب ریخته که در برنامه مرمت و بازسازی قرار 
دارد. همچنین چندین گنبد از بازار کلاه فروشــان در سیلی 
که ده ها ســال پیش آمده بود ریخت و دیگر بازسازی نشد. 
الان هم به جای این طاق ها و گنبدها، یونولیت گذاشته اند 
که منظر جالبی ندارد و نیاز اســت تا بازسازی شوند. بازارچه 

رنگی نیز امسال با مشارکت بازاریان مرمت شد. 
زواری خاطرنشــان کرد: بیشــتر بخش هــای بــازار تبریز که 
نیازمند بازســازی و مرمت اســت قبل از انقــلاب ریخته اند و 
تقریبا از ۲۷ هکتار بازار حدود ۱ هکتار نیازمند بازسازی است.

بخش ناچیزی از سیم های آویزان در بازار تبریز ساماندهی شده است

 احتمال بازگشایی مجموعه حسن پادشاه و چارمنار از زمستان
 مرمت و بازسازی گنبدهای فروریخته
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ایســنا- عضو حقوقدان شــورای نگهبان درباره ارتباط بین 
مشارکت و احراز صلاحیت ها گفت: شورای نگهبان در بررسی 

صلاحیت ها طبق قانون عمل می کند.
 عباســعلی کدخدایــی در بازدید و طی گفت وگویــی درباره 
انتخابات گفت: در قانون اساسی نسبت به انتخابات اصول 
و قواعدی ذکر شده است. انتخابات یک مساله اساسی برای 
نظام ماســت. یک مساله تزیینی و آرایشی نیست که بگوییم 
به هر حال یک انتخابات داشــته باشــیم و از آن بگذریم. این 
موضــوع را با تکیه بر فرمایشــات امــام )ره( و نظرات رهبری 
کــه فرموده انــد می گویم. زمانی کــه رهبری تعابیــری به کار 
می برند و می فرمایند که انتخابات لیله القدر است؛ بنابراین 
انتخابــات مســاله ای نیســت که به راحتــی ما بتوانیــم از آن 
بگذریم. یعنی یک باور عمیق به انتخابات از سوی عالی ترین 

مقام رسمی کشور وجود دارد.
رییس پژوهشکده شورای نگهبان تصریح کرد: طبق اصل ۶ 
قانون اساســی، » در جمهوری اســلامی ایران امور کشور باید 
به اتــکای آرای عمومی اداره شــود، از راه انتخابــات )انتخاب 
رئیس جمهور، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، اعضای 
شــوراها و نظایر این ها( یا از راه همه پرســی در مواردی که در 
اصول دیگر این قانون معین می گردد«؛ لذا همه امور کشور 
باید از طریق انتخابات باشد و مساله مهمی است. از ابتدای 
انقلاب همین وضعیت را داشتیم. آنچه که جمهوری اسلامی 
بــه آن می بالد و هنوز هم می بالد، این اســت که ما با حضور 
مــردم کارها را پیــش می بریم و مردم پشــتیبان آن هســتند 
و شــاخص آن هــم انتخابات بوده اســت. به تعبیــر رهبری، 
انتخابات شاخص مردم سالاری دینی ماست و مساله ساده 
ای نیســت که بخواهیــم از آن بگذریــم. با توجه بــه  اهمیت 
انتخابات، باید شرایطش را پیش بینی کنیم و انتخابات را آن 
طور که  شایسته اســت و در قانون اساسی پیش بینی شده،  

اجرا کنیم.
  *انتخابات باید با رقابت همراه باشد

وی بــا اشــاره به اینکه مقــام معظم رهبری امســال ۴ راهبرد 
)مشارکت، امنیت، رقابت و سلامت( را مطرح کردند که ناظر 
به مســاله انتخابات اســت، گفت: دو مقوله مهم آن رقابت و 
مشارکت است. نمی توانید انتخابات برگزار کنید ولی رقابتی 
وجود نداشته باشد؛ البته سلامت و امنیت هم دو بعد دیگر 
آن اســت. رقابت یک مساله اساسی اســت و اگر در انتخابات 

رقابتی نداشــته باشید؛  انتخابات مشکل دارد؛ لذا انتخابات 
باید با رقابت همراه باشد.

کدخدایی افزود: از طرف دیگر مشــارکت، مساله ای است که 
هر انتخابات را محک می زند و اگر مشارکت گسترده نداشته 
باشــید، خاصیت انتخابــات از بین می رود؛ بــه همین دلیل 
مقام معظم رهبری بر بحث مشــارکت هم تاکیــد کردند. در 
دهــه اول انقلاب رقابت سیاســی به مفهوم امروز نداشــتیم 
و رقابت بیشــتر شــخص محــور و منطقه محور بــود  اما هر 
چه گذشــت، رقابت های سیاسی بیشتر شــد و در انتخابات 
مجالــس مختلــف و انتخابات ریاســت جمهــوری، مباحث 

سیاسی پررنگ تر شد. 
وی بــا بیان اینکه پایه و اســاس قانون انتخابــات مربوط به 
دهه ۶۰ اســت، گفت: آیــا قانون انتخابات ما بــا اینکه اصلاح 
شــده، تامین کننده یک انتخابــات در خور نظــام جمهوری 
اســلامی ایران اســت؟ مســلما خیر. در مجلس هشتم مقام 
معظــم رهبــری موضــوع را بــه مجمع تشــخیص مصلحت 
ارجــاع دادنــد و مدت ها طول کشــید که  متــن تحت عنوان 

سیاست های کلی انتخابات تهیه و ابلاغ شد. 
*قانون جامع انتخابات نداریم

رییس پژوهشکده شورای نگهبان با بیان اینکه  قانون جامع 
انتخابات نداریم و نظام انتخاباتی ما در شان نظام جمهوری 
اسلامی نیست، گفت: یکی از مسایلی که  نسبت به آن موضع 
بیرونی هم گرفتم و حساسم،  روش نظام انتخاباتی ماست. 
ما روش های حداکثری در انتخابات داریم و هر کس بیشــتر 
رای آورد اشکالاتی را  در طول این ۴۰ سال داشته است. در دو 
دوره گذشته  مجلس شورای اسلامی  از من سوال کرد و گفتم 
ما شاید بتوانیم روش تناسبی را داشته باشیم و  به درد بخورد 
ولی  مجلس قبل نتوانســت و در این مجلس روش تناسبی 
هم آمد. خمیــر مایه اصــلاح قانون انتخابــات مجلس روی 
تناســبی بودن انتخابات بود ولی بســیاری مخالفت کردند؛ 

البته  اکثر حقوقدانان از آن حمایت کردند.
کدخدایــی افزود: روش انتخاباتی ما  باید عوض شــود و به 
سمت روش دیگری مثل تناســبی به صورت آزمایشی برویم 
و می تواند این اتفاق ابتدا در حوزه ای مثل  تهران باشــد. به 
نظرم مخالفان روش تناسبی انتخابات  شناختی از  وضعیت 
انتخاباتی ما ندارند؛ یعنی فکر همه گروه های سیاســی  این 
اســت که به  مجلس راه پیدا می کنیم یا خیر؟ فکر شــان این 

نیســت که آیا این روش به نظام انتخاباتی کمک می کند؟ به 
کارآمدی ریاست جمهوری و مجلس توجه ندارند.

وی با اشــاره به اینکه بحث احزاب در انتخابات را نتوانستیم 
حل کنیم، گفت: احزابی که در قانون اساســی و سیاســت ها 
آمــده  هنــوز  در جامعه ما  شــکل نگرفته اســت. قبــول دارم 
بخشی از آن فرهنگی است ولی  معتقدم اگر انتخابات مبتنی 
بر احزاب باشد و روش تناسبی داشته باشد، قطعا مجالس 

ما کارآمدتر می شود.
 *دلایــل رد صلاحیــت کاندیداهــا را فقــط به خود شــخص 

می گوییم  
وی بــا بیان اینکــه در  اعلام دلایــل رد صلاحیــت کاندیداها  
معذورات قانونی و شــرعی داریم، گفت:  نمی توانیم پرونده 
شــخصی فرد را بازگو کنیم. از لحاظ قانونــی اجازه نداریم که 
دلایل رد صلاحیت کاندیداها را علنی کنیم. برخی می گویند 
ایــن حق نظام اســت و شــما دلایــل رد صلاحیــت نامزدها 
را  نمــی گوییــد ولی  نامزد رد صلاحیت شــده نظــام را متهم 
می کند.  در  دوره گذشــته دو نفر از نمایندگان صلاحیتشان 
تایید نشد و با من صحبت کردند و کارشناس آمد و مطالب 
را بــه آنها گفت، ولی پشــت تریبون مجلــس گفتند ما  رفتیم 
شــورای نگهبان  و آنجا آقایی نشســته و به کسی جواب نمی 
دهد و صلاحیت  مــا را رد می کند. آیا باید من  بیایم و  دلایل 
رد صلاحیتش را بگویم بدلیل اینکه این صحبت ها را مطرح 
کرده است. مسلما خیر، ما دلایل رد صلاحیت را فقط به خود 

کاندیداها می گوییم. گاهی گفتــن  دلایل رد صلاحیت ها به 
کاندیداها سه الی  چهار ساعت وقت ما را می گیرد.

کدخدایی ادامه داد: کاندیداها می گویند ما ســابقه مسجد 
رفتــن داریم ولی شــورای نگهبان بــه ما گفته  عــدم التزام به 
اسلام دارید!  التزام به اسلام،  فقط عبادت های یومیه نیست 
و مســایل دیگر هم هست.  شما ممکن اســت  مرتکب حرام 
دیگری شــده باشــید، آن ملاک اســت؛ نه اینکه شما مسجد 

می روید یا خیر؟
رییس پژوهشــکده شــورای نگهبان  درباره شــفافیت مالی 
نامزدهای انتخابات گفت: در دوره های گذشته  گزارشاتی  به 
ما می رسید که هزینه های انتخاباتی کاندیداها، هزینه های 
بی حســاب و کتاب اســت؛ لذا مــا به این نتیجه رســیدیم که 
هزینه های انتخابات در جایی ثبت و ضبط شود. در مجلس 
قبل این موضوع  تصویب شــد ولی به مجلس بعد موکول 
شــد. جزو شــرایط ثبت نام ها در وزارت کشــور  این اســت که 
نامزدها شــماره حســاب اعلام کنند و هزینه هــای آنها  از آن 
طریق انجام شود. نظارت بر این مســاله در دور اول ممکن 
اســت مشکل باشــد اما در مجموع حرکت خوبی است که ما 
بتوانیم هزینه هــای انتخاباتی را کنترل کنیم. گاهی شــنیده 

می شود هزینه زیاد در تبلیغات غیرمنصفانه است. 
 *عملکرد شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها طبق قانون 

است
وی درباره ارتباط بین مشــارکت و احراز صلاحیت ها و اینکه  

برخی تصور می کنند اگر شورای نگهبان گشایش ایجاد کند و 
همه در  انتخابات حضور داشته باشند، مشارکت بالا می رود، 
گفت: شــورای نگهبان در  بررســی صلاحیت هــا طبق قانون 
عمل می کنــد. در مجلس هفتم  گفته شــد شــورای نگهبان 
انقباضی عمل کرد ولی مشارکت خوب بود و بالای ۵۰ درصد 
مشارکت داشتیم. نمونه ها نشان می دهد که شرایط دیگری 
هســت که موثرتر از بررســی شــورای نگهبان است و مباحث 

سیاسی و اجتماعی در مشارکت نیز تاثیرگذار است. 
کدخدایی درباره اینکه گفته بودید تایید صلاحیت افرادی 
که قبلا در انتخابات رد صلاحیت شدند، وجود دارد؟ گفت:  
مــا صلاحیــت کاندیداهــا را در همه انتخابات بــرای همان 
دوره بررســی می کنیم.  قانون تکلیف کرده است و حتی اگر  
نمایندگان مجلس هم دوباره کاندیدا شوند،  صلاحیتشان 
را دوبــاره بررســی می کنیم. فرضا اگر فردی بــرای انتخابات 
ریاســت جمهوری هم ۱۰  بار ثبــت نام کند، صلاحیتش برای  
همان دوره بررسی می شــود. اعتبار تایید صلاحیت شورای 
نگهبان فقط بــرای همان دوره اســت و افزایش نمی یابد. 
ممکن اســت کاندیدایی در دوره قبل صلاحیتش رد شــده 
باشــد ولی در دوره بعد مدارکی بیاورد و صلاحیتش تایید 
شــود. نمونه روشــن آن مدرک تحصیلی و استعفاهاست. 
الان کســی در انتخابــات شــرکت کرده ولی اســتعفایش در 
تاریخ مقرر انجام نشــده اســت؛ لذا  صلاحیتش تایید نمی 

شود.
 این عضو حقوقدان شــورای نگهبان درباره اینکه با توجه به 
دو مرحله ای شــدن ثبت نام کاندیداها، این موضوع تاثیری 
در بررسی صلاحیت ها دارد؟ گفت: هدف از پیش ثبت نام ها 
این بــود که ما مراحل بررســی مدارک شــکلی را زودتر انجام 
دهیم و وزارت کشــور آنرا انجام داد و شــورا درگیر این مرحله 
نبود.  شورای نگهبان زمانی درگیر انتخابات می شود که ثبت 

نام ها قطعی شود.
 *قانون انتخابات ریاســت جمهوری با ایراد شــورای نگهبان 

مواجه شد
 کدخدایــی درباره قانون انتخابات ریاســت جمهوری گفت:  
قانون انتخابات ریاســت جمهــوری با ایراد شــورای نگهبان 
مواجــه شــد و در رابطه با ریاســت جمهوری قانون اساســی 
در اصل ۱۱۵ شــرایطی را  ذکر کرده و احراز آن را برعهده شــورا 

گذاشته است.

ایلنا- روی زمین، به جز مردم عادی نوار غزه، چیز دیگری دستگیرِ 
صهیونیست ها نخواهد شد. توجه داشته باشیم که سازماندهی 
مقاومت در اعمــاق زمین اتفاق می افتــد و در حقیقت، مخفی از 
چشم نیروهای اطلاعاتی و عملیاتی اسرائیلی است. به نظر حتی 
خودِ صهیونیست ها نیز تردیدی ندارند که حمله زمینی آن ها به 
نوار غزه، تلفات زیادی را برایشان به بار خواهد آورد. با این حال، 
مســاله اصلی این اســت که آن ها حمله به نوار غزه را از نَه از روی 

ابتکار عمل، بلکه در فضای تردیدِ راهبردی انجام می دهند.
رژیــم اشــغالگر قــدس پــس از تحمــل و دریافــتِ مجموعــه ای 
از شــوک های قابــل توجــه از ســوی جنبــش مقاومت اســلامی 
فلســطین در قالب عملیات طوفان الاقصــی و دوره زمانی پس 
از آن، بــه تازگی چند مانور را جهت حمله زمینی به نوار غزه انجام 
داده و البتــه کــه ارتش رژیم اشــغالگر قــدس نیز اخیــرا از حمله 
زمینی به منطقه مذکور ســخن گفته اســت. در ایــن چهارچوب، 
بســیاری از ناظران و تحلیلگران بــر این باورند که با حمله زمینی 
صهیونیســت ها به نوار غزه، مقاومت اسلامی فلسطین از برخی 
شگفتانه های جدید خود علیه صهیونیست ها رونمایی خواهد 

کرد و عملا معادلات جدیدی را رقم می زند.
کما اینکه در ۲۴ ساعت گذشــته نیز اخبار مختلف دال بر منهدم 
شدن دست کم ۳۰ تانک و خودروی زرهی صهیونیست ها و البته 
وارد آمــدن تلفات جانی بــه نیروهای ارتش رژیم صهیونیســتی 
منتشــر شــده اســت. در این چهارچوب، اینطور به نظر می رسد 
کــه رژیم صهیونیســتی که به دلیــل عملیات طوفــان الاقصی تا 
حد زیادی آبــروی متصور برای خود را آســیب دیده یافته، اکنون 
در مواجهــه بــا افزایش قابــل ملاحظــه میــزان نارضایتی ها در 
اراضی اشــغالی از عملکرد نامطلوب خود و در عین حال تشدید 
بحران های امنیتی برای خودش، دســت به حملــه زمینی به نوار 
غــزه زده اســت. اقدامی که بیــش از آنکــه پالس های روشــنی را 
در مــورد ابتکار عمل صهیونیســت ها در مواجهه بــا بحران های 
پیش رویشــان مخابره کند، به صورت عینی جلوه هایی روشن از 
انفعــال و ضعف آن ها را مخابره می کند و گویی صهیونیســت ها 
در حال بــازی در زمینی هســتند کــه مطلوب مقاومت اســلامی 
فلسطین است. در گفتگو با »محمود امینی«، دکترای روابط بین 
الملل و کارشــناس مســائل راهبردی، بــه واکاوی ابعاد مختلف 
بــازیِ رژیم اشــغالگر قــدس در زمیــن جنبش مقاومت اســلامی 
فلسطین، در قالب اوج گیری تنش های اخیر و جاری پرداختیم. 

مشروح گفتگو با این کارشناس را در ادامه می خوانید. 
بسیاری از ناظران و تحلیلگران بر این باورند که جنبش مقاومت 
اســلامی فلســطین )حماس(، در قالب عملیات طوفان الاقصی 
دســت به نوعی اقدام پیشدســتانه علیه صهیونیست ها و نیات 
شومِ آن ها علیه ملت فلسطین زده است. در واقع، این عملیات 
جــدای از اینکــه پالــس قــدرت مقاومت فلســطین را بــه طرف 
صهیونیســت مخابره کرده، در عین حال ســعی در خنثی ســازی 
برخــی طــرح و برنامه های آتــی رژیــم صهیونیســتی علیه ملت 

فلسطین داشته است. دیدگاه شما در این رابطه چیست؟
عملیات طوفــان الاقصی رویداد بزرگ و قابل توجهی بود و باید 
باور داشــته باشــیم که عملیات نیاز بــه برنامه ریزی، محاســبه، 
بــرآورد، و جمع آوری اطلاعات دارد و وقتی یک عملیات به نتیجه 
می رســد به این معناســت که از قبل روی آن کار شده و مانورها و 
تمرین هــای لازم بــا محوریت آن صــورت گرفته و درســت بر هم 
اســاس باید گفت که عملیات طوفان الاقصی یــک رویداد پیش 

بینی شده و تمرین شده از سوی حماس بود.
معادلــه ای کــه ۲ دلیل عمــده و محــوری را نیز می تــوان برای آن 
ذکــر کــرد: اولا، جلوگیــری از اقــدام نظامــی قریب الوقــوع رژیم 
صهیونیســتی علیــه نــوار غــزه و مقاومــت فلســطین و ایجــاد 
معــادلات تــازه در چهارچــوب تقابــلات دو طــرف، و دوم اینکــه 
بایستی جلوه ای عینی از نوعی توازن قوا میان اسرائیل و حماس 
ایجاد می شد. به نظر من؛ اگر حماس عملیات طوفان الاقصی را 
انجام نمی داد، اندک زمانی پس از این عملیات، اســرائیل اقدام 
نظامــی علیه حمــاس و نوار غــزه را با هدفِ تضعیــف مقاومت 
فلسطین در دســتور کار قرار می داد. از این منظر، اساسا طراحی 
و اجــرای عملیات طوفان الاقصی را بایســتی یک نقطه عطف در 
قالب نبرد مقاومت فلسطین علیه رژیم اشغالگر قدس به شمار 
آورد. رویدادی که البته دامنه دستاوردهای راهبردی آن به مراتب 
گسترده تر اســت و هرچه زمان می گذرد، ماهیت و ابعاد مختلفِ 
ضربــات جدی که به صهیونیســت ها وارد شــده، بیــش از پیش 

آشکار می شود.
ارتــش رژیم صهیونیســتی بــه تازگی عملیــات زمینی علیــه نوار 
غزه را آغاز کرده اســت. به نظر شــما آیا صهیونیست ها در قالب 
حمله زمین به نوار غزه می توانند به دو هدفِ اعلامی خود یعنی 
نابودســازی جنبش حماس و آزادسازی اســرای اسرائیلی دست 

یابند؟
روی زمین، بــه جز مردم عــادیِ نوار غزه، چیزی دیگری دســتگیرِ 
صهیونیست ها نخواهد شد. توجه داشته باشیم که سازماندهی 
مقاومــت در اعماق زمین اتفاق می افتــد و در حقیقیت مخفی از 
چشــم نیروهای اطلاعاتی و عملیاتی اسرائیلی است. حتی خودِ 
صهیونیســت ها نیز تردیدی ندارند که حمله زمینی آن ها به نوار 

غزه، تلفات زیادی را برایشان به بار خواهد آورد.
اســرائیل با حمله زمینی خود به نوار غزه عمــلا وارد زمینِ آماده 
شــده از ســوی جریان مقاومت شــده است. اســرائیل با حملات 
هوایی بــه غزه صرفا به دنبال نابودســازی زیرســاخت های غزه 
و تحمیــل رنــج به مــردم ایــن منطقه بوده اســت و بعید اســت 
که بــا حمله زمینی به نوار غزه دســتاورد خاصی داشــته باشــد. 
تردیدی نیســت که نوار غزه، هدفی آســان بــرای عملیات زمینی 

صهیونیست ها نیست.
با این حال، اساســا حمله زمینی صهیونیســت ها بــه نوار غزه در 
فضایی از شک و تردید راهبردی و از روی ناچاری صهیونیست ها 
و نَــه ابتــکار عمــل آن هــا اتفاق افتــاده اســت. ضربــه عملیات 
طوفان الاقصی به اسرائیل بسیار جدی بوده و رژیم صهیونیستی 
به هر نحو ممکن ســعی دارد تا حدی آبروی از دست رفته خود را 
بازیابد. از این رو، با حمله زمینی به نوار غزه ســعی دارد به نوعی 
اعــاده آبرو، چــه از طرف شــهروندان صهیونیســت و چه جامعه 

بین المللی کند. از سوی دیگر، تندورهای صهیونیست نیز سعی 
دارنــد به نوعی بــا حمله زمین بــه نوار غــزه، تا حد زیــادی روی 
عملکرد نامطلوب خود ســرپوش بگذارند و از ایجاد بحران های 

جدی تر علیه خودشان جلوگیری کنند.
بــا ایــن حــال، نکتــه قابــل تامــل ایــن اســت صهیونیســت ها 
خیلــی خوب می داننــد که با تلفات و خســارات جــدی در قالب 
حملــه زمینی به نــوار غزه رو به رو می شــوند. در کنــار همه اینها، 
صهیونیست ها هیچ اهرم موثری را نیز برای آزادسازی اسرای خود 
که نزد حماس هستند، ندارند. فراموش نکنیم که جدای از اسرای 
غیرنظامی اسرائیلی که حماس نســبت به آن ها عطوفت دارد و 
به نظر من دیر یا زود آن ها را آزاد خواهد کرد، این جنبش، شــمار 
قابل ملاحظه ای از اســرای نظامی صهیونیست که برخی از آن ها 
جز افسران نظامی ارشد ارتش رژیم اشغالگر قدس هستند را نیز 
در اختیار دارد. موضوعی که از اهمیت زیادی برای صهیونیست ها 
برخوردار اســت. با این همه، حمله گســترده زمینــی ارتش رژیم 
صهیونیســتی به نوار غزه، بعید اســت که با دستاوردهای جدی 
برای این رژیم همراه باشــد. دلیل آن نیز بن بست راهبردی است 

که صهیونیست ها در آن گرفتار شده اند.
در مــدت اخیر، دولت های غربــی و به ویژه دولــت آمریکا، مدل 
کنشــگری خاصــی را از خود نشــان داده اند و شــاهد بوده ایم که 
در ظاهــر طرف های مختلف را به خویشــتنداری دعــوت کرده و 
می کنند اما در عمل، حمایت های سنگینی را از رژیم صهیونیستی 

انجام می دهند. تحلیل شما از این موضوع چیست؟
 نــوعِ رویکــرد دولت هــای غربی و مخصوصــا آمریکا نســبت به 

بحران جاری ایجاد شده برای رژیم اشغالگر قدس نشان می دهد 
که وضعیت صهیونیســت ها بســیار وخیم اســت. از این رو، این 
طیف هــا با تشــدید تحــرکات میدانــی از رژیم صهیونیســتی به 
نوعی سعی دارند تا از ارایه سناریوهای خطرناک تر علیه اسرائیل 

جلوگیری کنند.
از  عینــی  جلــوه ای  دیگــر  بــار  کنونــی  شــرایط  در  آمریکایی هــا 
اســتانداردهای دوگانه خود را پیش چشــم افکار عمومی جهان 
بــه نمایــش گذاشــته اند. از یک ســو، تمامی طرف هــای مرتبط 
بــا تنش های جــاری میان حمــاس و رژیم اشــغالگر قــدس را به 
خویشــتنداری دعوت می کنند و از سوی دیگر، خود حمایت های 
ســنگین اطلاعاتــی و تســلیحاتی از رژیــم صهیونیســتی انجــام 
می دهنــد. البته که رویکردها و رفتارهــای اینچنینی آمریکا صرفا 
محدود به تحولات اخیر نیست و آمریکایی ها تاکنون بارها و بارها 
و در قالب پرونده های مختلف، یکچنیــن رویکردهایی را از خود 
نشــان داده اند. همین رویکرد آن ها نیز نشان می دهد که اساسا 
نباید نسبت به آن ها اعتمادی داشت. تردیدی نداشته باشید که 
اگر وضعیت صهیونیســت ها خوب بود، رهبــران غربی اینچنین 
سریع و پشت سر هم خود را به اراضی اشغالی نمی رساندند تا به 

رژیم اشغالگر قدس روحیه بدهند.
بــه نظــر عملیــات طوفــان الاقصــی، جــدای از اینکه بــرای رژیم 
اشــغالگر قدس یک شــوک جدی بود، به طور خاص برای دولت 
آمریــکا، شــرکای اروپایــی آن و البته شــماری از کشــورهای عربی 
نیــز یک شــوک بزرگ و قابــل توجه بود کــه به هیچ وجــه انتظار 
آن را نداشــتند. در این فضا، هم جریان هــا و گروه های مقاومت 

فلســطینی، هم محور مقامت و هم ملت های منطقه، بایســتی 
اقدامــات لازم را در تقابــل با دشــمن صهیونیســت انجام دهند 
و هیــچ توجهی به اقدامــات و ادعاهای طرف آمریکایی نداشــته 
باشــند. معادله ای که البت همین حالا نیز شــاهد آن هســتیم و 
می توانــد حامل چالش هــای جدی برای رژیم اشــغالگر قدس و 

حامیان بین المللی آن باشد.
برخــی ناظــران و تحلیلگــران بــر این باورنــد که اقــدام جنبش 
مقاومت اســلامی فلســطین در قالب عملیــات طوفان الاقصی 
و در عیــن حال تحرکات معنادار و قابل توجــه آن در دوره زمانی 
پــس از عملیات مذکــور، تا حد زیــادی راه و زمینه های لازم جهت 

فروپاشی رژیم اشغالگر قدس را تسریع و تسهیل خواهد کرد.
بــدون تردید مقاومت فلســطین بــا تحرکات اخیر خود نشــان 
داده کــه اراده و قــدرت آن در ابعاد سیاســی و نظامــی، افزایش 
قابل توجهی داشــته و تردیدی نیســت که وقتی قدرت مقاومت 
فلســطین افزایش می یابد، این موضــوع خود می تواند تعریف 
کننده معادلات جدید و راهبردی باشــد. مقاومت فلســطین از 
اراده لازم و کافی جهت نظام ســازی برای فلسطینِ آزاد و مستقل 
برخوردار اســت و اساسا این فرایند در شرایط کنونی در حال طی 

شدن است.
در ایــن فضا، جدای از اینکه شــاهد وارد آمــدن ضربات مختلف 
از ســوی مقاومــت فلســطین به رژیم اشــغالگر قدس هســتیم، 
می بینیم که جامعه صهیونیســت ها نیز از درون دچار انشقاق و 
شکاف شده و شــمار قالب توجهی از شهروندان صهیونیست در 
حال ترک اراضی اشــغالی هســتند. معادله ای کــه از آن به عنوان 
»مهاجرت معکوس« یاد می شــود. جــدای از اینها، حمایت های 
گســترده ای که در مــدت اخیــر از مقاومت و ملت فلســطین در 
کشورهای غربی و در قالب برگزاری تظاهرات فراگیر و پرجمعیت 

صورت گرفته نیز حامل پالس های معنادار و بی نظیری است.
مجموع این معادلات، چالش های پیش روی رژیم اشغالگر قدس 
را جهت تداوم بقای آن افزایش داده اند و البته که چشم اندازهای 
مرتبط با فروپاشی آن را روشن تر و قوی تر کردهاند. اساسا حمله 
زمینی صهیونیست ها به نوار غزه نیز با این هدف انجام گرفته تا 
شاید بتواند تا حدی روند فروپاشی رژیم صهیونیستی را به تاخیر 
بینــدازد. از ایــن منظر، این اقدام صهیونیســت ها نیز نَــه از روی 
ابتکار عمل و به مثابه کنشــی فعال، بلکه حرکتی کاملا منفعلانه 
و ناشی از تحمیل قواعدی بوده که مقاومت فلسطین آن ها را به 

دشمن صهیونیست دیکته کرده است.
از ایــن رو، مــن نیــز موافقم که عملیــات طوفان الاقصــی و آنچه 
مقاومت فلســطین پس از عملیــات مذکور از خــود در تقابل با 
صهیونیست ها نشان داده، تا حد زیادی می تواند روند فروپاشی 

رژیم اشغالگر قدس را تسریع و تسهیل کند.

کدخدایی:

صلاحیت کاندیداها در هر انتخابات برای همان دوره بررسی می شود

واکاویِ ابعاد مختلف بازیِ رژیم صهیونیستی در زمینِ جنبش مقاومت فلسطین؛

خریدنِ وقت برای به تاخیرانداختنِ فروپاشی
وضعیت صهیونیست ها اصلا خوب نیست
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ســال تحصیلی به آبان رســیده اما با گذشــت یک مــاه هنوز 
برخی کلاس ها معلم ندارند و برخی دانش آموزان کتاب.

 کتــاب، کلاس، معلم؛ یک بار این نیســت، یک بــار آن دیگری، 
یک بار دانش آموز کلاس درس ندارد، یک بار در کلاس از معلم 
خبری نیست، هرچه هســت نظم ناسامانی آموزش وپرورش 
را احاطــه کــرده، نظمــی کــه نــه معلــم اش رضایــت دارد نه 
دانش آموزش ، روندی که محصــول برنامه ریزی غلط یا حتی 
ســال ها بی برنامگــی اســت؛ به تعبیــر محمدرضــا نیک نژاد، 
کارشــناس آموزش: »کمبود معلم در آموزش و پرورش پیامد 
یک برنامه دراز مدت اســت.« اما کدام برنامه می تواند دست 
مدرسه را از وجود معلم خالی کند؟ آن هم یک کمبود ۲۰۰ هزار 
نفری، به گفته علی امرایی، عضو کمیســون آموزش دیده بان 
عدالت و شــفافیت: »امروز آموزش و پرورش در همه مقاطع 
تحصیلــی با کمبود ۲۰۰ هــزار معلم مواجه اســت.« کمبودی 
کــه حالا قرار اســت بــرای جبــران آن از معلم های بازنشســته 
هم اســتفاده شــود، حتی خبرهایی به گوش می رسد که سن 
این معلم ها به ۷۰ ســال هم می رسد، خبری که محمود امانی 
طهرانی، دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش درباره آن به 
ایســنا گفت: »نبایــد نیروهایی که به کارگیــری آنها به بچه ها 
لطمــه می زند را دوباره وارد محیط کار کرد البته ملاک این امر 
سن معلمان نیســت. چه بسا معلمی در سن بالا نشاط دارد 

و بچه ها از حضور او لذت می برند.« 
کدام برنامه، کدام معلم؟

برنامه ریزی که توانســته برخی از کلاس های درس را با وجود 
گذشــت یک ماه از ســال تحصیلی از معلم خالی کند ماجرای 
برون سازی جذب معلم و رسمی نکردن استخدام آن ها است، 
برنامه ای کــه گویا فراموش کــرده بود درمیان راه قرار اســت 
تعداد زیادی معلم استخدامی بازنشسته شوند. علی امرایی 
می گوید: »دانشــگاه فرهنگیان مرکز تربیت معلمان اســت، 
در ســال ۱۳۹۱ تعداد ۲۱ هزار نفر از داوطلبان توانستند در این 
دانشــگاه پذیرش شوند، از سال ۱۳۹۱ تا ســال ۱۳۹۷ این روند 
کاهشــی بود تا جایــی کــه در ســال های ۱۳۹۴ و ۱۳۹۵ میزان 
ظرفیت پذیرش در دانشگاه فرهنگیان به سه هزار نفر رسید، 
ایــن درحالی ســت که خروجــی معلم هــا از ســازوکار آموزش 

به عنوان معلم بازنشسته بیش ۳۰ هزار نفر بوده است.«
محمدرضا نیک نژاد دراین باره به خبرآنلاین می گوید: »برون 
ســپاری هزینه های آموزش وپرورش به خانواده ها و از طرفی 
حرکت به ســمت خصوصی ســازی و البته به خدمــت گرفتن 
معلــم از روش هایــی غیر از اســتخدام رســمی سبب ســاز این 
کمبودها شــده اســت. لذا یک نگاه صرفه جویانه کلاس های 

درس را بدون معلم گذاشته و آموزش وپرورش را به این حال 
و روز انداخته اســت. این روند از ســال های گذشته شروع شد 
اما امســال به دلیــل اینکه اوج بازنشســته شــدن معلم ها و 
خروج آن ها از چرخه تدریس بود این کمبود بیشتر احساس 

شد.«
او ادامه می دهد: »مسئولین برای جبران معلم در مدارس در 
دوران اوج بازنشستگی معلم ها، به جذب نیروهای غیررسمی 
خیلی متکی شــدند اما اتفاقاتی در جامعه افتاد که سبب شد 
تمایــل علاقه مندان به معلمی کم شــود. یک زمانی شــوق و 
انگیزه برای معلم شــدن زیاد بود، اما روند چند سال گذشته 
سبب شــده انگیزه ای برای معلم شــدن وجود نداشته باشد، 
چراکه هم فشــار کاری معلم ها زیاد شده، هم جذابیت شغل 
معلمی در مقایســه با مشاغل کم شــده و از هم بدتر ناکافی 
بودن حقوق و مزایای معلمی ســبب شده این شغل از چشم 

جوانان بیفتد.«
نیک نــژاد بیــان می کنــد: »شــغل معلمــی در ایــران بســیار 
آزاردهنده شــده اســت، بســیاری علیرغــم این کــه همچنان 
می توانند تدریس کنند تصمیم می گیرند بازنشســته شوند، 
حتــی برخــی نــو معلم ها بــا داشــتن ســابقه یکی دو ســاله 
تدریــس از واژه تنفر برای شــغل معلمی اســتفاده می کنند، 
همه این ها ســبب شــده یک زمینه اجتماعی ایجاد شــود که 
افراد تمایلی به معلمی نداشــته باشــند. این وضعیت ادامه 
دارد و ســبب می شــود افراد بی انگیزه جذب معلمی شــوند، 
آموزش وپرورش مجبور می شــود افرادی کــه از همه جا رانده 
شــده اند را برای معلمی به خدمت بگیرنــد، این وضعیت کار 
را بــرای قدرت گرفتن یک نگاه ایدئولوژیک ســاده می کند که 

دوست دارد در آموزش و پرورش قدرت بگیرد.«
درباره حضور افراد خــاص در آموزش وپرورش، معین الدین 
ســعیدی نماینده چابهار گفته بود: »نکته بسیار نگران کننده  
این اســت که رویکردی در وزارت آموزش و پرورش برای جذب 
معلم وجود دارد مبنی بر اینکه فقط افراد خاص در این حوزه 
جذب می شــود، بســیاری از افرادی کــه دارای صلاحیت های 
علمی هســتند به خاطر نوع نگاه شــان و بحث های سیاســی  

متاسفانه رد می شوند.«
دربــاره نبــود انگیــزه بــرای معلــم شــدن امرایــی می گوید: 
»متاسفانه آموزش و پرورش در دوره های مختلف با معلمان 
بدرفتاری کرده اســت، معلمی که بعد از مهر ۱۴۰۱ بازنشســته 
شــده هنوز پاداش پایــان خدمت خــودش را دریافت نکرده 
اســت، این رفتارها سبب می شــود وقتی که افراد از بیرون به 
جامعه معلمی نــگاه می کنند و وقتی نارضایتی معلمان را در 
پرداختی آموزشو پرورش می بینند رقبتی کمتری برای ورو دبه 

دانشگاه فرهنگیان دارند.« 
چالشی به نام شرط سنی برای معلم شدن

همان طورکه گفته شــد وضعیــت کمبود معلم درســال های 
اخیــر و امســال به دلیل کاهــش جذب معلم اســتخدامی در 
آمــوزش و پــرورش از طریــق دانشــگاه فرهنگیــان، افزایش 
تعــداد معلم های بازنشســته و البته کاهــش تمایل و انگیزه 
برای معلم شــدن میــان فارغ التحصیلان دانشــگاهی اســت 
کــه می توانســتند از روش هــای دیگر، جــذب ایــن وزارتخانه 

شوند، اما با این وجود همچنان قوانین دست وپا گیری برای 
اســتخدام رســمی معلم از طریق دانشــگاه فرهنگیان وجود 
دارد، علــی امرایی دراین باره می گوید: »آمــوزش و پرورش با 
اینکــه با کمبود ۲۰۰ هزار نفری معلم مواجه اســت متاســفانه 
دایره انتخاب خودش را محدود و محدودتر می کند، کســانی 
که مشــتاق معلمی هســتند و تدریس را مقدس می دانند در 
کنکور سراســری شــرکت می کنند، اما ظوابطی برای دانشگاه 
فرهنگیان گذاشــته اند که شــرایط را ســخت می کنــد، تا چند 
سال گذشته دانشجو با سن ۲۲ سال به بالا پذیرش نمی کرد، 
حتــی اگر یــک داوطلب بــالای ۲۲ ســال رتبه یک کنکــور بود، 
دانشــگاه فرهنگیــان او ار پذیــرش نمی کــرد. بــا تلاش هــا و 
پیگیری های انجام شده این سن به ۲۴ سال رسید. الان کسی 
که ۲۵ سال سن دارد به دانشگاه فرهنگیان راه نمی دهند، اگر 
این فرد ۳۰ ســال هم خدمت کند سن او به ۵۵ سال میرسد، 
آیا فرد ۵۵ ســاله برای تدریس پیر است؟ درحالی که این سن 

اوج تجربه است.«

او ادامه می دهــد: »حالا هیات عمومی دیــوان عدالت اداری 
محدودیت ســنی ۲۴ ســاله را باطل کرده و گفته افراد تا سن 
۴۰ ســالگی می توانند پذیرش شــوند اما امــوزش و پرورش و 
ســازمان ســنجش به آن عمل نمی کنند، با ایــن رویه که الان 
دانشــگاه پذیــرش می گیــرد مجدد بــا کمبود معلــم مواجه 

می شویم.« 
دست برخی دانش آموزان به کتاب نرسید

با وجود این که این روزها خبرهای کمبود معلم پرســروصدا 
شــده اســت، امــا از گوشــه و کنــار خبرهــای دیگــری درباره 
این کــه برخی دانش آمــوزان هنوز کتاب  دریافــت نکرده اند 
هم شــنیده می شــود، نیک نژاد دراین بــاره می گوید: »تهیه 
کتاب هــای درســی یک پروســه یکســاله دارد کــه معمولا در 
تابســتان کتاب ها آماده شده اســت اما خیلی مواقع توزیع 
کتاب ها در مناطق با مشکلاتی همراه می شود، ممکن است 
هرســال به دلیل عدم برنامه ریزی یا انجام نشــدن درســت 
برنامه ها توزیع کتاب در یک منطقه به خوبی انجام نشــود. 
تقریبا هرســال این مســئله در آموزش و پــرورش و مدارس 

وجود دارد.«
دراین بــاره، حجت الاســلام علــی لطیفــی ، رئیــس ســازمان 
پژوهــش و برنامه ریزی آموزشــی به ایرنا گفته که: »همیشــه 
درصدهایــی را داریم که به دلایل متعدد کتاب های درســی را 
با تاخیر دریافت می کنند. ثبت نام یک ســری از دانش آموزان 
به هر دلیلی انجام نشــده اســت، بنابراین کتاب هم با تاخیر 
به دست آنها می رسد، یک ســری از دانش آموزان هم ثبت نام 
خود را انجام داده اند اما ثبت  سفارش کتاب را موفق نشدند 
که انجام دهند، بخشــی دیگر مدارسی هستند که در ثبت  کد 
مدرســه مشکل دارند، دســته دیگر دانش آموزانی هستند که 
ثبت  ســفارش آنها به صورت موقت انجام شده و اکنون برای 
ثبت ســفارش قطعی شــاهد تغییــر در وضعیت هســتند که 
چیزی حدود ۴۰ تا ۵۰ هزار دانش آموز را شــامل می شود. این 
تعداد، ثبت  ســفارش موقت را در مدرسه الف انجام داده اند 
و اکنون در مدرســه ب هســتند کــه پرونده آنهــا باید منتقل 

شود.«

  اقتصاد   جامعه    فرهنگ   اندیشه نقدتحلیل55

یک ماه بعد از شروع سال تحصیلی، کمبود معلم و کتاب

ارجحیّت نگاه سیاسی بر صلاحیت علمی

ایسنا- یک روانشــناس حوزه کودک و نوجوان گفت: 
اخیرا یک موج جدید فرهنگی به وجود آمده اســت که 
بســیاری از خانواده ها دوربین به دســت می گیرند و از 
ابتدای صبح تا پایان شب از فرزندانشان عکس و فیلم 
می گیرنــد؛ آن ها با این کار، ناخواســته در حال آســیب 

وارد کردن به کودک خود هستند.
دکتر پریسا ارجمندی عنوان کرد: به طور طبیعی همه 
پدر و مادرها از اینکــه از فرزند خود عکس بگیرند و در 
فضای مجازی به اشتراک بگذارند و خانواده، دوستان 
و آشــنایان آن عکس هــا را ببینــد، لایــک و تائید کنند، 
احساس خوشایندی خواهند داشت، تا اینجای ماجرا 
در حد برقراری ارتباط، طبیعی اســت و مشکلی را برای 
فرزنــد ما ایجاد نمی کند، به شــرط آنکه ایــن کار از حد 

تعادل خارج نشود.
وی ادامــه داد: اخیرا یک موج جدید فرهنگی به وجود 
آمده اســت که بسیاری از خانواده ها دوربین به دست 
می گیرند و از ابتدای صبح تا پایان شب از فرزندانشان 
عکس و فیلم می گیرند؛ حتــی گاهی از بچه ها در حال 
عــوض کــردن لبــاس هم فیلــم گرفتــه و به اشــتراک 
گذاشته می شــود که نه تنها میل بچه را به دیده شدن 
افزایــش می دهد، ســبب می شــود کــه این کــودکان 

مفهوم حریــم خصوصی را هم درک نکنــد، کودکی که 
بدین شکل در معرض دیده شدن قرار می گیرد، گاهی 

نمی تواند از خود مراقبت کند.
ایــن روانشــناس حوزه کــودک عنــوان کــرد: در واقع 
کودکی که عریانی برایش طبیعی شــده است، ممکن 
است لمس شــدن بدن عریان هم با نگاه کودکانه ای 
که به دنیا دارد، برایش طبیعی و بازی به نظر برسد و از 

این رو به خطر بیفتد.
وی ادامــه داد: برخــی دیگــر از والدیــن هــم پــا فراتر 
گذاشــته و در فضای مجــازی برای مقاصــد اقتصادی 
مثــال  بــرای  می کننــد؛  اســتفاده  فرزندانشــان  از 
خانواده هایی که تحت تاثیر تبلیغات یک برند لباس 
کودک، دختر یا پســر خردســال خود را به عنوان مدل 
لباس کــودک در معــرض نمایش قــرار می دهند؛ در 
واقع با این کار، ناخواسته، در حال آسیب وارد کردن به 

کودک خود هستند.
ارجمندی در رابطه با آســیب به کودکانی که به عنوان 
مدل از آن ها استفاده می شــود، تاکید کرد: یکی از این 
آســیب ها این است که چنین بچه هایی از آنجا که دائم 
در حــال عرضــه کــردن خود هســتند و دائــم در حال 
لباس پوشیدن و ژست گرفتن به سر می برند، همیشه 

در ایــن فکرنــد کــه دیگــران در حــال تماشــای آن ها 
هستند، کمترین آسیبی که به این بچه ها می رسد، این 
است که  در بزرگسالی دچار اختلال شخصیت نمایشی 

می شوند.
اختلال شخصیت نمایشی چیست؟

ارجمنــدی در رابطــه بــا اختلال شــخصیت نمایشــی 
تصریــح کرد: طبق کتــاب DSM۵ که منبــع مهم علم 
روان شناســی و روان شناســان در کل دنیاســت، افراد 
مبتلا به شــخصیت نمایشــی، تحریک پذیر و هیجانی 
هســتند و رفتاری پــر رنگ و لعــاب، نمایشــی و برون 
گرایانــه دارنــد و جهــان را صفــر و صد می بیننــد؛ اما 
علیرغم رفتــار متظاهرانه و پــر زرق و برقی کــه دارند، 
نمی توانند دلبستگی عمیقی را به مدت طولانی حفظ 

کنند.
این روانشــناس حوزه کودک و نوجوان بــا بیان اینکه 
علایــق و نگرش هــای افراد با شــخصیت نمایشــی به 
سهولت تحت تاثیر دیگران یا نقشی که هم اکنون ایفا 
می کنند، قرار می گیرد، گفت: آن ها به سرعت با دیگران 
روابط صمیمانه و پر شور برقرار می کنند ولی به سرعت 
هم خسته می شوند و احساس می کنند که قدرشناسی 

کافی از آن ها به عمل نمی آید.

وی افزود: آن هــا امکان دارد افــرادی مغرور و دمدمی 
مزاج شــوند و دیگر اینکه نیاز شــدید آنها به وابستگی 
ســبب می شــود که خیلی زود به دیگران اعتماد کنند 
و به راحتی فریــب بخورند، مکانیزم دفاعی عمده این 
بیماران از خود، واپس زنی و تجزیه اســت، در نتیجه از 

فهم احساسات واقعی خود و ابراز آن عاجز هستند.
ارجمنــدی بیان کرد: آن هــا مانند افــراد دارای اختلال 
شخصیت مرزی ممکن است  اقدام به خودکشی کنند، 
ابهــام در هویت و حملات گذرای روان پریشــی داشــته 
باشــند ولــی در اختلال شــخصیت مرزی  ایــن موارد، 

محتمل تر است.
وی بــا بیــان اینکــه افــراد دارای اختــلال شــخصیت 
نمایشــی، افــرادی هیجان طلب هســتند، تاکید کرد: 
این افراد ممکن است با قانون درگیر شوند، به مصرف 
مــواد روی بیاورنــد یا لاابالی گــری کنند؛ ایــن بیماران 
اغلب از احساســات واقعــی خود بی خبرنــد و درمان 

آن ها به زمان طولانی نیاز دارد.
این روانشــناس حوزه کــودک بیان کرد: لازم اســت که 
خانواده هــا با رعایت این نکات مهــم و به ظاهر پیش 
پا افتــاده و بی اهمیت، مراقب ســلامت روح و جســم 

فرزندان خود باشند.

             زهرا علی هاشمی  

علی نوذرپور گفت: بازگشــت شــورایاری ها خوب 
اســت و بودنشــان بهتر از نبودنشــان اســت؛ به 

شرط آن که قوانین اصلاح شود.
علــی نوذرپور، کارشــناس حوزه شــهری گفت: در 
لایحــه برنامــه هفتم توســعه کــه بحثــی راجع به 
شــورایاری ها نبود امــا زمانی که خواســتند لایحه 
را در کمیســیون تلفیق در مجلس بررســی کنند، 
به ایــن موضــوع توجه شــد و اجازه داده شــد تا 
شــورایاری ها در شــهرهای مختلف کشور با اجازه 
شــورای شــهرها شــکل بگیرنــد. البته بــرای این 
موضــوع بــه بنــد ۷ از مــاده ۸۰ قانون شــوراهای 
اســلامی کشــوری توجــه شــده اســت. مجلس با 
اســتناد به این بنــد قانونــی، شــورایاری ها را یک 
انجمن اجتماعی در نظر گرفته است که می تواند 

توسط شورای شهر ایجاد شود. 
وی گفــت: نقدی کــه بر ایــن موضوع وارد اســت 
این اســت که شــورایاری ها توســط شــورای شــهر 
ایجاد می شــوند و قائدتا به همان شــورای شــهر 

هم پاسخگو هســتند نه به مردم محل خودشان. 
آنهــا بــه دلیــل عــدم وجــود جایــگاه قانونی در 
موقعیتــی متزلــزل قرار داشــت. در دوره شــورای 
پنجم هم ســازمان بازرسی کل کشــور به موضوع 
ورود کرد و گفــت اینها نمی توانند وجود داشــته 
باشــند. در شــورای جدیــد هــم شــورایاری را کنار 
گذاشتند و تحت عنوان تشکل معتمدین محلات 
می خواســتند راه اندازی کنند که عملا در شــورای 

ششم شورایاری ها هیچ کار موثری نکردند. 
نوذرپور با اشــاره به اینکه شورایاری ها بیشتر ابزار 
سیاســی بودند تا ابزاری در خدمــت مردم محله، 
گفت: شــورایاری ها بســته بــه اینکه توســط کدام 
جریان سیاســی مورد توجه قرار گرفته باشند، در 
انتخابــات نیز حضور فعال می داشــتند و کارهای 
اجتماعــی هم در حد پیگیری محلات و شــهرداری 
نواحی در دســتور کارشان بود و این پیگیری ها به 
دلیل نبــود همان جایگاه قانونی، با آســیب های 
مختلفــی رو بــه رو بــود. عمومــا بــه دلیــل اینکه 
کشــوری  انتخابــات  در  شــورایاری ها  انتخابــات 
جایگاهــی نــدارد، به انتخاباتشــان هــم توجهی 

نمی شــد و بعضا افــرادی با حداقــل پایگاه های 
اجتماعی به شورایاری ها ورود می کردند. 

وی بیان کرد: این افراد بیشتر در سراهای محلات 
اسکان داشــتند و کارکنان سراهای محلات را اینها 
انتخــاب می کردنــد و می توانســتند از این مکان 
برای شــغل های درآمدزا اســتفاده کننــد و بعضا 
در ایــن کار هم زیــاده روی هــا و کارهای خــارج از 
عــرف نیز شــکل می گرفــت. آنهــا به جــای اینکه 
هویــت اجتماعــی محــل را در ســراهای محــلات 
شکل بدهند، بعضا مزون عروس هم در سراهای 
محــلات راه انداختــه بودند تــا بتواننــد درآمدی 

کسب کنند تا حقوق کارکنان را تامین کنند. 
نوذرپور افزود: این شــیوه که اعضای شورایاری ها 
در خدمــت اعضای شــورای شــهر باشــند، بهتر از 
نبودنشــان اســت. به هر حال یک حلقه واسطه 
ای بیــن شــهرداران نواحی با مردم هســتند؛ ولی 
از ســویی دیگر آســیب هایی دارند کــه می توانند 
واســطه گــری و دلالــی کننــد و یــک جاهایی هم 
تبدیــل به افرادی می شــوند که از رانت اســتفاده 

کنند.

او تاکیــد کرد: قانون شــورا باید مــورد بازنگری به 
معنای جدی و دقیق شکل بگیرد به این شکل که 
انتخابات شورا را به صورت یکباره نداشته باشیم؛ 
چراکــه اینطوری اینها هیچ حلقــه وصلی با مردم 
محلات ندارند. خلا نبودن نمایندگان در بسیاری 
از محلات شــهر را در شــوراهای شــهر کشور دیده 

می شود. 
وی در پاسخ به اینکه آیا شورای شهر کنونی تهران 
رای به بازگشت شورایاری ها خواهند داد یا خیر و 
نواقص گذشته شورایاری ها با بازگشتشان مرتفع 
خواهد شــد یا خیر گفت: بله بازگشتشان ممکن 
اســت. نواقــص زمانــی برطــرف می شــود که در 
قانون شــوراها تغییرات را داشته باشیم و شورا به 
معنــای واقعی کلمه از دل شــورای محلات زاییده 
شــود. اگر اول شورای محله داشته باشیم و بعد از 
دل آن شــورای شهر انتخاب شــود یعنی همه چیز 
درســت اســت. الان انتخابات شورای شــهر، مثل 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی است و افراد بر 
حسب شهرت سیاسی، ورزشی، هنری و... در شورا 

کرسی کسب می کنند. 

مهــر- عدم دسترســی به متخصص زنــان و زایمان در برخی از شــهرهای کشــور، باعث شــده خیلی از 
خانم ها برای یک معاینه ساده زنانه، عازم کلانشهرها شوند.

کمبــود پزشــک زن شــاید چنــدان جدی نباشــد، امــا کمبــود متخصــص زنــان و زایمــان در برخی از 
شهرستان های کشور، خیلی مشهود است؛ به طوری که نبود متخصص زنان و زایمان، خانم ها را مجبور 

می کند برای انجام یک معاینه ساده زنانه، راهی شهر و دیار دیگری شوند.
بنابر آمارهای رســمی، در حال حاضر ۹۱ شهرســتان کشور فاقد متخصص زنان و زایمان هستند. یعنی 
اینکه، دختران و زنان و مادران ساکن در این مناطق، چنانچه مشکلی یا بیماری زنانه ای داشته باشند، 

مجبور خواهند بود یا از رفع و رجوع آن چشم پوشی کند و یا اینکه به شهری دیگری برود.
محمــد رئیــس زاده رئیس کل ســازمان نظام پزشــکی ایران، بــا عنوان ایــن مطلب که از ۷۷۰ پزشــک 
متخصص خانم به ۲۲ هزار نفر پزشــک متخصص خانم رســیده ایم، گفت: در سال ۶۲، ما فقط ۳ خانم 

فوق تخصص داشتیم که در حال حاضر به عدد ۱۶۰۰ فوق تخصص خانم رسیده ایم.
فاطمه محمدبیگی عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس، با اشــاره به کمبود متخصص زنان و 
زایمان در برخی از مناطق کشور، تاکید کرد: در قانون جوانی جمعیت، موضوع افزایش متخصص زنان 

و زایمان و فلوشیپ ناباروری، به شکل قانونی دیده شده است.
وی با اشــاره به اقدامات وزارت بهداشت در همین راســتا، گفت: این اقدامات کافی به نظر نمی رسد و 
وزارت بهداشــت باید اقدام عاجل صورت دهد. به طوری که، پذیرش و تربیت پزشک فوق تخصص را 

به شکل منطقی و معقول، افزایش دهد.
در همین حال، غلامعباس ترکی معاون حقوق عامه دادستان کل کشور، در پی افزایش نارضایتی ها از 
عدم حضور پزشــک و کادر درمان متخصص در بخش های مرتبط با امور زنان و زایمان، نامه ای به وزیر 

بهداشت نوشت.
در بخشی از این نامه عنوان شده است: اگرچه تعداد قابل توجهی از مراکز درمانی در شهرهای مختلف 
کشــور، با حضور بانوان بــه عنوان کادر درمانی خدمات کاملی را برای بانــوان فراهم می کنند، لیکن به 
دلیل محدود بودن این قبیل مراکز در ســطح شهرها و شهرستان ها، برخی از بانوان به ناچار و ناگزیر 
برای پیگیری و انجام امور مرتبط با زایمان و یا تشخیص، معاینه و درمان برخی بیماری های اختصاصی 
زنان، به پزشــکان مرد مراجعه می کنند که این موضوع علاوه بر چالش ها و مشکلات، محتمل است به 
دلیــل اکراه و عدم تمایل روانی بیمار، روند درمان را نیز با کُندی یا اختلال مواجه نموده و تبعات منفی 

به دنبال داشته باشد.
با نگاهی گذرا به وضعیت مطب پزشــکان متخصص زنان و زایمان در کلانشهرها، می توان متوجه این 
موضوع شــد که برخی از مراجعان این مطب ها، خانم هایی هستند که از سایر شهرها و روستاهای دور 
می آیند؛ چون دسترســی به متخصص زنان و زایمان در محل سکونت آنها، خیلی سخت و دشوار است 

و لاجرم عزم سفر می کنند.
موضوع کمبود متخصص زنان و زایمان و فلوشــیپ ناباروری را باید، جدا از سایر رشته های پزشکی که 
گفته می شود دچار کمبود هستیم، بررسی کرد. زیرا، زنان برای بیماری ها و چکاپ های زنانه، می بایست 
نزد پزشــک خانم بروند و خیلی ســخت یافت می شــود که خانم ها برای این قبیل مشــکلات خود نزد 
پزشــک مرد بروند. از همین رو، لازم اســت وزارت بهداشت، به موضوع کمبود متخصص زنان و زایمان، 

به صورت ویژه ورود کند.
پنهان ماندن بیماری های زنانه، قطعا می تواند ســلامت مادران مــا را تهدید کند و این تهدید، متوجه 

جامعه و نظام سلامت کشور است.
ســودابه درویش جراح و متخصص زنان و زایمان و عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشــتی، با تاکید بر این موضوع که نباید مراجعه به پزشــک محدود به زمان بیماری شود، گفت: برای 
مراقبت های پیشــگیرانه از بیماری های زنان، باید بررسی های دوره ای و یا اقدامات درمانی را به موقع و 

در سریع ترین زمان انجام داد.
وی با اشــاره به اینکــه آزمایش های غربالگــری و معاینات فیزیکی برای بررســی زودهنــگام بیماری ها 

ضرورت دارد، افزود: زمانی که بیماری به موقع تشخیص داده شود، درمان آن آسان تر خواهد بود.
درویــش بــا بیان ایــن موضوع که چــکاپ کامل زنان شــامل آزمایش هــای متعددی می شــود، گفت: 
متأسفانه بسیاری از خانم ها تصور می کنند، منظور از چکاپ، فقط آزمایش پاپ اسمیر است و تنها این 
آزمایش را هرچند ســال یکبار انجام می دهند، اما واقعیت این است که آزمایش پاپ اسمیر تنها بخش 

کوچکی از لیست طولانی چکاپ زنان است.

نمایش و درآمدزایی از کودک در فضای مجازی، به چه قیمتی؟

قبل از اینکه شورایاری ها دوباره مزون لباس عروس راه 
بیاندازند قوانین را اصلاح کنید

۹۱ شهرستان بدون متخصص زنان و زایمان

 پیدا و پنهان مشکلات زنانه
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آگهی موضوع ماده 3 قانون  وماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی  وساختمانهای  فاقد سند رسمی
برابر آراء صادره هیئت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
هریس ، تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان ذیل محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح ذیر به منظور اطلاع 
عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضیان  اعتراضی داشته باشد  می توانند 
در شــهرها از تاریخ انتشــار آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را  به این اداره  تسلیم  وپس از اخذ رسید ، ظرف مدت 
یکمــاه  از تاریخ تســلیم  اعتراض ، دادخواســت خــود را  به مرجع قضایی  تقدیم  نمایند ، بدیهی اســت در صورت انقضای مــدت مذکور و عدم وصول  

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
8-اصلی بخش 24 تبریز

1-آقای کرم مهدی پورشــیخرجب فرزند علی به کد ملی 1373850809 برابر رأی شماره 140260304009004491 مورخه 1402/06/26 به موجب سند معامله 
و معاوضه بدون شماره و تاریخ، معاوضه با آقای علی مهدی پور در ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 32676/94 مترمربع مفروز و مجزی 

شده از پلاک 8-اصلی واقع در اراضی روستای شیخرجب بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/916(.
2- آقــای کرم مهدی پورشــیخرجب فرزند علی بــه کد ملی 1373850809 برابــر رأی شــماره 140260304009004493 مورخه 1402/06/26 به موجب ســند 
معامله و معاوضه بدون شــماره و تاریخ، معاوضه با آقای علی مهدی پور در ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 12502/08 مترمربع مفروز و 

مجزی شده از پلاک 8-اصلی واقع در اراضی روستای شیخرجب بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/917(.
2-اصلی بخش 11 تبریز

1- آقای مصطفی نیکدل فرزند قربانعلی به کد ملی 1739222369 برابر رأی شماره 140260304009004510 مورخه 1402/06/29 به موجب سند شماره 1487 
مورخه 1389/09/22 تنظیمی دفترخانه اســناد رسمی شماره 260 تبریز ابتیاعی از خانم جیران نیکدل باجه باج در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکقطعه 
زمین مزروعی به مساحت 7707 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 2-اصلی واقع در اراضی روستای سرخه گاو بخش 11 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.

)کلاسه پرونده:1402/807(.
2- آقای یوســف نیکدل فرزند قربانعلی به کد ملی 1738941981 برابر رأی شــماره 140260304009004512 مورخه 1402/06/29 به موجب سند شماره 1367 
مورخه 1390/04/30 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 6 هریس ابتیاعی از خانم جیران نیکدل باجه باج در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکقطعه 
زمین مزروعی به مساحت 7707 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 2-اصلی واقع در اراضی روستای سرخه گاو بخش 11 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.

)کلاسه پرونده:1402/808(.
18-اصلی بخش 24 تبریز

1- آقــای علی فرامــرزی صومعه فرزند  اروجعلی به کد ملــی 1739636279 برابر رأی شــماره 140260304009004506 مورخه 1402/06/29 به موجب ســند 
شــماره 15098 مورخه 1401/12/02 تنظیمی دفترخانه اســناد رســمی شــماره 6 هریس ابتیاعی از آقای جعفر قربان زادصومعه بــا وکالت آقای اروجعلی 
فرامرزی صومعه در ســه دانگ مشــاع از ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 5277/07 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 18-اصلی واقع در 

اراضی روستای صومعه بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/738(.

2- آقــای محمد فرامرزی صومعه فرزند  اروجعلی به کد ملی 1739485815 برابر رأی شــماره 140260304009004508 مورخه 1402/06/29 به موجب ســند 
شــماره 15098 مورخه 1401/12/02 تنظیمی دفترخانه اســناد رســمی شــماره 6 هریس ابتیاعی از آقای جعفر قربان زادصومعه بــا وکالت آقای اروجعلی 
فرامرزی صومعه در ســه دانگ مشــاع از ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 5277/07 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 18-اصلی واقع در 

اراضی روستای صومعه بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/739(.
7-اصلی بخش 9 تبریز

آقای قاسم آقازاده خیابانی فرزند حسن به کد ملی 1380237785 برابر رأی شماره 140260304009004484 مورخه 1402/06/26 به موجب قولنامه عادی 
مورخه 1384/03/07 ابتیاعی از آقای ناصر مصطفائی در ششــدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مســاحت 577/98 مترمربع مفروز و مجزی شــده از پلاک 

7-اصلی واقع در اراضی روستای گمند بخش 9 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/77(.
14-اصلی بخش 24 تبریز

آقای اسماعیل پورتقی پارام فرزند قربانعلی به کد ملی 1730062008 برابر رأی شماره 140260304009004478 مورخه 1402/06/26 به موجب مبایعه نامه 
مورخه 1391/12/03 ابتیاعی از آقای قربانعلی پورتقی پارام در ششــدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مســاحت 2831/41 مترمربع مفروز و مجزی شــده از 

پلاک 14-اصلی واقع در اراضی روستای پارام بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/872(.
23-اصلی بخش 24 تبریز

آقای مقصود بلندی ولیلو فرزند ربعلی به کد ملی 1380253225 برابر رأی شــماره 140260304009004486 مورخه 1402/06/26 به موجب قولنامه عادی 
مورخه 1402/01/06 ابتیاعی از آقای صادق شهبازی ولیلو در ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 754/89 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 

23-اصلی واقع در اراضی روستای گویدرق بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/822(.
5-اصلی بخش 24 تبریز

1-آقای حســین صالــح فرزند علی اصغر به کد ملــی 1730050549 برابر رأی شــماره 140260304009004526 مورخه 1402/06/30 بــه موجب مبایعه نامه 
مورخــه 1395/02/04 ابتیاعــی از آقای حاجــی علی اصغر صالح بلویردی در ششــدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مســاحت 3891/03 مترمربع مفروز و 

مجزی شده از پلاک 5-اصلی واقع در اراضی روستای بیلوردی بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/875(.
2- آقای سجاد ببرپور فرزند صاحبعلی به کد ملی 1361168821 برابر رأی شماره 140260304009004480 مورخه 1402/06/26 به موجب مبایعه نامه مورخه 
1402/04/16 ابتیاعی از آقای صالح جعفری در ششدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 750 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 5-اصلی واقع در 

اراضی روستای بیلوردی بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/796(.
3- آقای حســین ببرپــور فرزند صاحبعلی به کد ملی 1376014424 برابر رأی شــماره 140260304009004482 مورخــه 1402/06/26 به موجب مبایعه نامه 
مورخه 1402/04/16 ابتیاعی از آقای صالح جعفری در ششــدانگ یکقطعه زمین مزروعی به مساحت 750 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 5-اصلی 

واقع در اراضی روستای بیلوردی بخش 24 تبریز حوزه ثبت ملک هریس.)کلاسه پرونده:1402/798(.
  تاریخ انتشار نوبت اول:       1402/07/22   تاریخ انتشار نوبت دوم   :    1402/08/07       

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان هریس بهزاد عظیمی

شــهرداری آچاچی درنظر دارد برابر بند 1صورتجلســه شــماره 101مورخ 1402/6/11شــورای محترم اســلامی شــهر آچاچی وبودجه 
مصوب سال 1402و آیین نامه مالی شهرداریها پروژه عمرانی ذیل را ازطریق مناقصه عمومی به شرکتهای دارای رتبه وصلاحیت 
واگذارنماید. واجدین شــرایط می توانند ازتاریخ انتشــاراین آگهی نســبت به دریافت مدارک وشــرایط مناقصه وارائه پیشنهاد 
قیمت به ســامانه تدارکاتی الکترونیکی دولت مراجعه و نازلترین قيمت پیشنهادی خود را تا تاریخ 1402/08/20بدون هيچگونه 
پیش شرط درسامانه فوق نیز ثبت نمایند)تا تاریخ فوق نیز نسبت به تحویل اصل ضمانتنامه یا فیش سپرده شرکت درمناقصه 
به شــهرداری اچاچی اقدام نماید د رغیر اینصورت به پیشنهادات در سامانه ترتیب عمل داده نخواهدشد(. ضمناً ،هزینه چاپ 
آگهی به عهده برنده مناقصه بوده ورعایت منع مداخله کارکنان دولت در معاملات نیز الزامی بوده وشــهرداری میانه درهریک 

ازمراحل مناقصه حق رد یک یاکلیه پیشنهادها را داشته وشرکت کنندگان حق هیچگونه اعتراضی نخواهند داشت .
توجه کلیه مراحل مناقصه در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(انجام گیرد.

1- پروژه خاکبرداری ،زیرســازی ،تسطیح،قیرپاشــی؛،حمل آســفالت وآســفالت ریزی معابر ســطح شــهر آچاچی  با برآورد اولیه 
14/426/567/235ریال

                                                                                             داودی   –شهردار آچاچی 

آگهی مناقصه  عمومی مرحله دوم ) نوبت دوم(
روزنامه سرخاب 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/30   

    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/07

شهرداری عجب  شير در نظر دارد به استناد مجوز شماره 196 – 1402/07/08 شورای اسلامی شهر عمليات پروژه  اجرای سنگ فرش 
و پیاده راه میدان ســاعت تا میدان نماز عجب شير را بر اساس فهرست بهاء سال 1402 از طریق مناقصه عمومی به پیمانكاران 
و شركت های واجد شرايط دارای رتبه در رشته ابنیه ، با شرايط زیر واگذار نمايد.لذا متقاضيان مي توانند جهت كسب اطلاعات 
بیشــتر و اخذ اســناد مناقصه و شــركت در آن، از تاریخ 1402/08/07 تا تاریخ 1402/08/27 به سامانه ســتاد و شهرداری مراجعه و 

اقدام نمايند.
كليــه مراحل برگزاری مناقصه از طریق ســامانه تــداركات الكترونيكی دولت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجام 

خواهد شد و شماره ثبت مناقصه در سامانه ستاد 2002005059000007 می باشد.
- مبلغ اعتبار  30.596171424 ریال )از محل اعتبارات داخلی شهرداری(

- مبلغ سپرده 1.530.000.000 ریال 
- تاریخ قرائت پیشنهادات :  1402/08/27 ساعت 16 بعد از ظهر.

- هزینه های مربوط به چاپ و انتشار آگهی بعهده برنده می باشد.
- سایر شرایط در اسناد مناقصه قید گردیده است. 

- شهرداری در قبول يا رد هریك از پیشنهادات مختار است.
محمد احمدزاده شهردار عجب شير

آگهی مناقصه مرحله اول نوبت اول
روزنامه سرخاب 

م الف: 1025
  تاریخ انتشار: 1402/08/07

آگهی مفقودی  
ســند ماشــین ســواری ســمند ال ایکس به رنگ نقره ای مــدل 13۸۴ 
بنام صونا ولی زاده به شــماره موتور 1۲۴۸۴1۷۶۷۰۷ و شــماره شاسی 

1۷۶1۵۷۸3 مفقودو از درجه اعتبار ساقط می باشد
روزنامه سرخاب                    تاریخ انتشار:1402/08/07                     هریس

آگهی مفقودی  
 13۸9 مــدل  خاکســتری-متالیک  رنــگ  ۲۰۶بــه  پــژو  ســواری  ماشــین  ســند 
شاســی  شــماره  14189039048و  موتــور  شــماره  بــه  عزیــززاده   لیــلا  بنــام 
NAAP03ED4AJ142644 و شــماره پــلاک ایــران 1۵-۸۲9ی 99مفقودو از درجه 

اعتبار ساقط می باشد

روزنامه سرخاب                    تاریخ انتشار:1402/08/07                     تبریز

ش.آ: 1593905 -----م الف: 754

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان شرقی     اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک آذرشهر
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 برابر رای به شــماره هــای 140260304023003847 و 140260304023003849 مورخه 1402,07,10 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک آذر شهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان خانم ها
1 - افسانه نوری هفت چشمه فرزند رضاقلی بشماره شناسنامه 1690084049

2- نیلوفر سیف زاده امیر دیزج فرزند حسین بشماره شناسنامه 1690485256
هر کدام در ســه دانگ مشــاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مســاحت 120.85 مترمربع مفروز و مجزا شده از پلاک یک فرعی از 4068 اصلی واقع در 
بخش 12 تبریز حوزه ثبت ملک آذر شــهر خریداری از آقای حســین ســیف زاده امیر دیزج فرزند حسن محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریــخ انتشــار اولین آگهی به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
کلاسه پرونده ها : 1402114404023000293 و 1402114404023000294

تاریخ انتشار نوبت اول :  1402,08,07   تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402,08,22
جلیل نهادی رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی مفقودی  
ســند مالکیت وبرگ سبز و کارت ماشــین و بیمه نامه ماشین سمند 
به رنگ ســفید مــدل 139۰ بنام فاطمه بیگ شــعار به شــماره موتور 
1۴۷9۰۰3۷۷19 و شماره شاسی NAACR1HS۷CF۷19۶۲9 مفقودو از 

درجه اعتبار ساقط می باشد
روزنامه سرخاب                    تاریخ انتشار:1402/08/07                     هریس

منتشــر  یونیســف  کــه  گزارشــی  براســاس  تجارت نیــوز- 
کرده،بلایــای ناشــی از تغییــرات اقلیمــی همچــون ســیل، 
طوفان، خشکسالی و آتش سوزی 43 میلیون کودک را طی 

شش سال اخیر آواره کرده است.
آمارهای جدید یونیســف نشــان می دهد، طی شــش سال 
بین ســال های 2016 تــا 2021، بیش از 43 میلیــون کودک در 
اثر ســیل، طوفان، خشکســالی و آتش ســوزی از خانه های 
خود رانده شــده اند. روزانه 20 هزار کودک به دلیل شــرایط 

آب وهوایی شدید ناشی از تغییرات اقلیمی آواره می شوند.
محققــان دریافتنــد که ســیل و طوفان باعــث 95 درصد از 
جابجایی کودکان ثبت شــده و بقیه به دلیل خشکســالی و 

آتش سوزی های جنگلی بوده است.
بنا بر اعلام یونیســف، این گزارش اولین در نوع خود است. 
این سازمان در بیانیه ای اعلام کرد: تا به حال، کودکانی که به 
دلیل رویدادهای مربوط به آب وهوا و تغییرات اقلیمی آواره 

شده بودند، از نظر آماری پنهان بودند.
آواره شدن کودکان با طوفان

به نقل از ســی ان ان ، آســیای شــرقی و اقیانوس آرام به ویژه 

تحت تأثیر قرار گرفته اند. در سال 2020، طوفان آمفان منجر 
به آواره شدن 1.5 میلیون کودک در سراسر هند، بنگلادش، 
میانمار و بوتان شــد. در ســال 2021، طوفان رای باعث آواره 

شدن 1.5 میلیون کودک در فیلیپین، پالائو و ویتنام شد.
بر اساس تعداد کلی جابجایی ها، ســه کشور غالب بودند: 
فیلیپین، هند و چین، که در مجمــوع 23 میلیون کودک در 
طول دوره شش ساله مجبور به ترک خانه ها و مدارس خود 

شدند.
آوارگی کودکان بر اثر سیل

موقعیت و جغرافیای این کشــورها آنها را مســتعد ســیل و 
طوفان می کند که قرار اســت با تشــدید بحران آب وهوایی 
بدتر شــود. با این حــال، این گزارش تاکید کرده که هر ســه 
کشور برنامه های تخلیه پیشــگیرانه را اجرا می کنند؛ به این 
معنی که کودکان را می توان قبل از وقوع فاجعه جابه جا کرد 
که ممکن اســت تعداد بیشــتری از جابجایی هــا را به همراه 
داشــته باشــد. با نگاهی به تعداد کودکان آواره نســبت به 

اندازه جمعیت هر کشور، تصویر متفاوتی پدیدار می شود.
آوارگی کودکان بر اثر طوفان

کشــور جزیــره ای کوچــک دومینیــکا در دریــای کارائیب که 
در ســال 2017 توســط طوفان ماریا ویران شــد، 76 درصد از 

جمعیت کودکان را در طول شش سال آواره کرد.
این گزارش نشــان می دهد که ســودان جنوبی و ســومالی 
بیشــترین نســبت آوارگــی کــودکان را در اثــر ســیل تجربه 
کرده اند و 11 الی 12 درصد از کودکان مجبور به ترک خانه های 

خود هستند.
در همیــن حال خشکســالی، به ویژه در ســومالی، اتیوپی و 
افغانســتان باعث شــده بیش از 1.3 میلیون کودک مجبور 
به ترک خانه های خود شوند. این گزارش نشان می دهد که 
آتش ســوزی های جنگلی در ایالات متحده و کانادا نیز منجر 
به جابجایی کودکان شــده اســت و احتمــالًا در آینده باعث 

جابه جایی در مقیاس بزرگ تر می شوند.
کاترین راســل، مدیر اجرایی یونیسف می گوید: »جابجایی 
ممکن اســت جــان آنها را نجــات داده باشــد، اما همچنین 

بسیار مخرب است.«
این گزارش نشان می دهد که آوارگی کودکان چه کوتاه مدت 
و چه طولانی مدت می تواند تأثیرات مخربی بر سلامت، رفاه 
و آینده آنها داشته باشد. این امر خطرات استثمار، قاچاق و 
سوء اســتفاده از کودکان را افزایش می دهد و در عین حال 
کــودکان را در معــرض ســوءتغذیه، بیماری و ایمن ســازی 

ناکافی قرار می دهد.
روز بــه روز وضعیــت در حال بدتر شــدن اســت. بــا افزایش 
بحــران آب وهوایــی ناشــی از انســان، شــرایط آب وهوایــی 
شــدید رایج تر می شــود. بر اســاس تحقیقات ذکر شــده در 
ایــن گزارش، با هر یک درجه ســانتیگراد اضافی گرم شــدن، 
پیش بینی می شــود که خطــرات جهانی جابه جایی ناشــی 
از ســیل تا 50 درصد افزایش یابد. راســل می گوید: »ما ابزار 
و دانش لازم برای پاســخ به این چالش رو بــه افزایش برای 

کودکان را داریم، اما ما بسیار کند عمل می کنیم.«

تغییرات اقلیمی، عامل آوارگی 43 میلیون کودک در جهان

آگهی مفقودی  
فاکتور فروش ســیلندر خودرو ســواری پژو ۴۰۵ به پلاک انتظامــی ) ۴1۸ د  ۵۴ 
ایــران 3۵ ( مدل 13۸۷ به شــماره ســیلندر 1۲۴۸۷۲۰3۴۶3 و شــماره شاســی 
IREC۸۷1۷3۰B۲۸۵۶۲۵ مفقــود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط می باشــد. از 

یابنده تقاضا می گردد با شماره ۰91۴99۲۶۸3۶ تماس حاصل فرماید.

روزنامه سرخاب                    تاریخ انتشار:1402/08/07                     عجب شیر



روزنامه سرخابســال هفدهمشماره  4542   یکشنبه  7  آبان ماه 1402

از اتفاقــات جنجالــی روز جمعــه،  یکــی   - فوتبــال ۳۶۰ 
موضع گیری مسئولان تیم امید و باشگاه پرسپولیس علیه 

یکدیگر بود.
تیــم امیــد ایــران بعــد از تشــکیل دوبــاره، در دوره کوتاه 
فعالیتــش عملکــردی ناامیدکننــده داشــت؛ به طوری که 
هم در مســیر رســیدن به دور پایانی رقابت هــای قهرمانی 
زیر ۲۳ آســیا ناموفق بود و نتوانســت برای کســب سهمیه 
المپیــک با ســایر رقبای آســیایی خود رقابت کنــد و هم در 
بازی های آســیایی هانگژو، عملکرد ناامیدکننده ای داشت 
و ناکام در رســیدن به جمع ۴ تیم برتــر رقابت ها بود. بعد 
از ناکامی هــای به ثبــت رســیده، موجــی از انتقــادات علیه 

کادرفنی تیم امید به ویژه رضا عنایتی به راه افتاد.
عنایتی که جزو ســرمربیان جــوان و تازه کار فوتبــال ایران 
محســوب می شــود، امــروز )جمعــه( در یــک گفت وگــوی 
تلویزیونی نســبت به چرایی ناکامی تیم امید در مسابقات 
اخیــر واکنــش نشــان داد و گلایه هــای خــود را نســبت به 
کمبودهای تیمش مطرح کرد. نکته جالب توجه و خبرساز 
اظهارات رضا عنایتی، مرتبط با تعامل کادرفنی تیم امید و 
باشگاه پرسپولیس بود که در این باره، عنایتی علیه کُنِش 
سرخ ها موضع گیری کرد و در صحبت های خود از مسئولان 
این باشــگاه به دلیل عدم همکاری با تیــم امید گلایه کرد. 
جالب آنکه بعد از اظهارات عنایتی، پرسپولیسی ها نسبت 
به صحبت های او واکنش نشان دادند و موضع گیری تندی 

علیه صحبت های سرمربی تیم امید داشتند.
از پرسپولیسی ها تشکر نمی کنم چون به ما بازیکن ندادند!
رضــا عنایتی کــه از اکثریت تیم هــای لیگ برتــری به دلیل 
همکاری شــان با تیم امیــد قدردانی کــرد، در صحبت های 
خود درباره تیم پرسپولیس گفت: »جا دارد تشکر زیادی از 
تیم های ذوب آهن، استقلال، پیکان، فولاد، مس رفسنجان، 
گل گهر و شمس آذر داشته باشم. پرسپولیس به ما بازیکن 

نداد که از این تیم تشکر کنم، ولی از کل تیم های لیگ تشکر 
می کنم مربی بدنســاز من، ســلمانی را ۱۵ تا ۲۰ روز در کمپ 
نگه داشــت و هر روز با او تمرین می کرد. قرار نبود یاســین 
به پرســپولیس برود و اتفاقاتی افتــاد که این انتقال انجام 

شد«.
ســرمربی تیم امید ایران درباره توافقات انجام شــده برای 
حضور ســلمانی در تیم امید توضیــح داد: »محمد عمری 
تنها بازیکنی بود که مطابق شــرایط موجود می توانستیم 
از پرســپولیس بگیریم. من به هیــچ بازیکنی نمی گویم به 
تیمی بــرود یا نــرود و به ســلمانی هم چیــزی در این باره 
نگفتم. تماســی از باشــگاه پرســپولیس برقرار شد و فقط 
گفتــم ســلمانی در لیســت هانگژوی مــا و کاپیتــان تیــم 
امید اســت. حتی توافــق ضمنی هم گرفتم. مــن با یحیی 
گل محمــدی صحبــت کــردم. دربــاره وضعیــت محمــد 
عمــری هم بــا گل محمــدی حــرف زدم. او ابتــدای فصل 
دقایق کمتری در ترکیب پرســپولیس به میدان می رفت و 
خواهش کردم ســلمانی و عمری به ما اضافه شــوند تا با 

تمام قوا به هانگژو برویم«.
عنایتــی همچنیــن در اظهارات خود، نســبت به بازگشــت 
بازیکنان پرسپولیس به اردوی این تیم واکنش نشان داد و 
گفت: »وقتی بازیکنان محترم پرسپولیس به هانگژو آمدند، 
اصــلا در جریان نبودم که برای بازگشــت توافــق کرده اند؛ 
چون دلیلــی نمی دیــدم بازیکن فقط مقابل مغولســتان 
بازی کنــد و بازگردد. مســیری طولانی بین هانگــژو و قطر 

)میزبان دیدار الدحیل - پرسپولیس( وجود داشت. وقتی 
ســه بازیکن پرســپولیس بــه اردوی مــا در هانگــژو اضافه 
شــدند، در بازی اول به آن ها بازی ندادم. ســلامتی بازیکن 
برای ما از همه چیز مهم تر است و خودم را مدیون نمی کنم 

که به بازیکنان فشار بیاورم«.
پرسپولیس اشتباه کرد که با تیم امید همکاری 

داشت!
حســین بادامکی که به تازگی در نقش سرپرست معاونت 
ورزشــی باشــگاه پرســپولیس منصــوب شــده، بــا گلایه از 
صحبت هــای عنایتــی گفــت: »بــا توجه بــه آنچــه در این 
برنامه مطرح شــد، باشگاه پرسپولیس یک اشتباه مرتکب 
شــد و آن نیــز همکاری با تیــم امید بود. پرســپولیس برای 
این همکاری بها داد و حالا هم مورد هجمه اســت. ســکوت 
فدراســیون فوتبال در قبال اظهارات مطرح شده یک پیام 
برای باشــگاه ها و تیم ها خواهد داشــت. اگر با فدراسیون 
و تیم هــای ملــی همــکاری نکنید یک مشــکل داریــد و اگر 
همــکاری کنیــد هزار و یک مشــکل. اگــر همــکاری نکنید و 

بازیکن به تیم ملی ندهید مورد انتقاد قرار می گیرید«.
بادامکی با اشــاره به مصدومیت یاســین ســلمانی گفت: 
»پرســپولیس بــرای رفت وآمد ایــن بازیکنــان هزینه کرد. 
هزینه ســنگین تر این بود که یاســین ســلمانی تحت این 
فشــارها رباط صلیبــی داد. بازیکنی که جایــگاه ویژه ای در 
برنامه هــای ســرمربی تیــم ما داشــت و یکــی از خریدهای 
اســتراتژیک باشــگاه بــود. پرســپولیس ایــن بهــا را بــرای 

همکاری به فدراسیون و تیم ملی داد. نتیجه اش این که یک 
بازیکن ارزشمند را ندارد و این در امتیازگیری در لیگ برتر و 
همچنیــن عملکرد در لیگ قهرمانان اثرگــذار خواهد بود. 
این رفتار با پرســپولیس کاملا غیرمنصفانه است. طبیعی 
است که از فدراسیون فوتبال و شخص آقای مهدی تاج این 
انتظار را داریم که نسبت به اعاده حیثیت پرسپولیس پس 

از این اظهارات وارد عمل شوند«.
چرا که از تیمی که بازیکنانش را نداد، تمام قد دفاع شود؟

سرپرســت معاونت ورزشی باشــگاه پرسپولیس همچنین 
نســبت بــه عدم حضــور بازیکنــان ســپاهان در تیــم امید 
موضع گرفت و گفت: »احترام به تیم ملی این بود که امروز 
در جایــگاه ســرمربی تیم ملــی صحبت می کردنــد و نه در 
جایگاه بازیکن ســابق و هوادار تیم رقیب پرسپولیس. این 
باشگاه و تیم و عوامل آن باید به خاطر همکاری با تیم ملی 
شــماتت شــوند و بعد از تیمی که بازیکنانش را نداد، تمام 
قد دفاع شــود؟ می گویند آن تیم بازی آسیایی داشت! مگر 
پرسپولیس نداشــت؟ یکی از تیم ها هم که از خدا خواسته 
بود بازیکن بدهد تا بازی هایش در لیگ فعلا برگزار نشــود 

تا از بحران خارج شوند«.
از  صحبت هایــش  پایانــی  بخــش  در  بادامکــی  حســین 
عــدم عذرخواهی رضــا عنایتی بابت نتایج تیــم امید گلایه 
کــرد و توضیح داد: »من کــه در آن مقطع در پرســپولیس 
مســئولیت نداشتم، ولی خوب می دانم یحیی گل محمدی 
بعد از آســیب دیدگی ها در بازی با النصر چه شرایط سختی 
داشــت و با این وجــود بازیکنــان را به تیم ملــی داد و این 
بازیکنان هم در ازبکستان و هم در چین بازی کردند. در این 
میان سرمربی تیم به خاطر تمام ناکامی ها، یک عذرخواهی 
ســاده هم نکرد. تناقض های موجــود در اظهارات صورت 
گرفتــه و اتفاقــات روی داده بــه خوبــی همه چیــز را برای 

جامعه فوتبال روشن می کند«.
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مظفری زاده:
 شرمنده هواداران و مالک باشگاه هستیم؛

بازیکنان تراکتور شایسته 
رتبه بالاتری هستند

ورزش ســه - مدیــر تیم تراکتــور معتقد اســت بازیکنان این تیم اســتحقاق 
حضور در رتبه های بالاتر جدول را دارند.

ســعید مظفری زاده پس از شکســت یک بر صفر تراکتور مقابل ذوب آهن در 
هفته هشتم لیگ برتر به خبرنگاران گفت: در شروع نیمه دوم رفته رفته بازی 
را در دســت گرفتیم و شــانس زیادی هم برای به ثمر رســاندن گل داشــتیم. 
بچه هــا موقعیت هــای خوبی ایجــاد کردند ولی فوتبال اســت و متاســفانه 
موقعیت هایمــان تبدیل به گل نشــد و این ســه امتیاز حســاس را از دســت 

دادیم و نتوانستیم خواسته ای را که هواداران از ما دارند، برآورده کنیم.
او درباره مشــکلی که برای هواداران تراکتور برای حضور در اســتادیوم ایجاد 
شــده بــود، عنوان کــرد: ســامانه بلیت فروشــی دچــار اختلال شــده بود و 
هواداران نتوانســته بودند بلیت تهیه کنند. به هر حال با همکاری و محبتی 
که دوســتان داشــتند و صحبتی که انجام دادیم، مشــکل حل شد و عزیزان 

توانستند وارد استادیوم شوند و بازی را از نزدیک تماشا کنند.
مظفــری زاده در خصــوص مصدومیــت کمک داور مســابقه و حضــور او در 
کنــارش توضیح داد: مصدومیــت بدی از ناحیه زانو برایشــان ایجاد شــد و 
امیدوارم آســیب دیدگی ایشان جدی تر از اینکه ما دیدیم، نباشد. به هر حال 
برخورد ناخواســته ای بود که بین بازیکن و کمک داور ایجاد شد و متاسفانه 
آســیب دیدگی بدی بود. امیدوارم جراحت در همین حد باشــد و اتفاق بدی 

برای زانویشان نیفتاده باشد که بتوانند در هفته های آینده کار کنند.
مدیر تیم تراکتور در مورد انتقاد تند پاکو خمس نسبت به عملکرد بازیکنان 
تیمــش گفت: من مطمئنم کــه بازیکنان ما تمام تلاش شــان را می کنند. من 
بــه آنها ایمان دارم و فارغ از نتیجه، واقعــا لذت می برم که در کنار این عزیزان 
هستم. این، یکی از باشخصیت ترین تیم های فوتبالی است که من از نزدیک 
دیدم و با آنها کار کردم؛ چه از لحاظ بازیکن و چه کادر، بچه های بسیار خوب 
و باشخصیتی هستند که با تمام وجود کار می کنند. شاید اشتباهاتی داشته 
باشــند اما فوتبال اســت و همانطور که در یک نیمه عالی کار می کنیم، شاید 

در یک نیمه هم اشتباهاتی باشد.
وی افزود: من فکر می کنم بچه های ما بسیار خوب هستند و پتانسیل بسیار 
بالایی دارند و شایســتگی آنها بسیار بالاتر از این جایگاهی است که در جدول 
داریــم و مطمئنم که با تلاش بیشــتر می توانیم جایگاه مان را ارتقا ببخشــیم 
و بــه چیزی که هــواداران انتظار دارند، برســیم. زمانی کــه نمی توانیم نتیجه 
بگیریم، واقعا شــرمنده هواداران می شــویم و اول فکرمان پیش آنها می رود 
که نتوانســتیم خواسته  آنها و همچنین مالک باشگاه که همه امکانات را را در 
اختیارمان گذاشــته اند، برآورده کنیم. امیدوارم بتوانیم با تلاش بیشتر نتایج 

دلخواه را کسب کنیم.
مظفــری زاده در پایان درباره صحنه هند مدافــع تراکتور توضیح داد: خیلی 
دور بودم و ندیدم اما دوســتان نهایت تلاش شــان را کردند و من اشــتباهی 
ندیــدم. اگــر اشــتباهی هم چه بــه نفع مــا و چه به ضــرر ما رخ داده باشــد، 
طبیعی اســت . وقتی ما نتوانیم از VAR استفاده کنیم تا اشتباهات را پوشش 
بدهیم، اشتباه پیش می آید. به آنها خسته نباشید می گویم و برایشان آرزوی 

موفقیت در بازی های بعدی دارم .

سرمربی تیم فوتبال مس سونگون ورزقان:

پتانسیل صدردرصدی برای صعود 
به لیگ برتر را در اختیار نداریم

ایسنا- سرمربی تیــم فوتبال مس سونگون ورزقان می گوید این تیم برای صعود 
تــلاش می کنــد اما پتانســیل صددرصدی برای رقــم زدن این اتفــاق را در اختیار 

ندارد.
یوسف بخشی زاده پس از تساوی تیمش برابر آریو اسلامشهر در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: بازی خیلی خوبی بــود و در چند هفته اخیر چنین بازی ندیده بودم، 

بازی حتی می توانست چهار بر چهار یا پنج بر پنج شود.
او ادامــه داد: یک پنالتی در نیمه اول برای ما اعلام نشــد و داور در دقایق پایانی 

پنالتی به نفع آریو اسلامشهر اعلام کرد که اصلا خطا نبود.
بخشی زاده گفت: بچه ها استرس داشــتند و با توجه به چهار باخت در بحران به 
سر می بردیم، اگر بازی را می بردیم عالی می شد، اما داور این اجازه را نداد؛ از بازی 

خوب بازیکنانم راضی هستم.
ســرمربی تیم فوتبال مس ســونگون ورزقــان افزود: تیمی که چهــار بازی متوالی 
ببازد دچار اســترس می شــود و خروج از این شرایط زمان بر اســت. انشاالله تیم 
مــا بر می گــردد، هیچ گاه برای مســاوی به میــدان نمی رویــم و می خواهیم بازی 
خوب، تماشاگر پسند و جوانمردانه ای ارائه دهیم. سعی می کنیم صعود کنیم اما 

پتانسیل صدر در صدی برای صعود به لیگ برتر را نداریم.
بخشی زاده گفت: در بعضی از باخت ها به خاطر تلاش بچه ها ناراحت نمی شوم 
اما در برخی از شکســت ها بازیکنانمان زیاد زحمت نکشیدند؛ تیم مس سونگون 

در نیم فصل دوم حرف های بسیاری برای گفتن خواهد داشت.
ســرمربی مس سونگون ورزقان در واکنش به شکایت باشگاه چادرملو اردکان به 
دلیــل مصاحبه اش بعد از بــازی با این تیم گفت: نظری ندارم، بگذارید شــکایت 

کنند می رویم و جواب شان را می دهیم.
به گزارش ایســنا، مس ســونگون ورزقان و آریو اسلامشــهر در جریــان هفته نهم 
رقابت های لیگ دسته اول فوتبال ایران موسوم به لیگ آزادگان از ساعت ۱۵:۴۵ 
امروز )جمعه( در ورزشــگاه یادگارامام )ره( به مصاف هــم رفتند که این دیدار در 

نهایت با تساوی یک بر یک به اتمام رسید.

دعوای تیم امید و پرسپولیس دوباره بالا گرفت؛

حمله به جای عذرخواهی!؟

ایســنا- مهاجم ســابق تراکتور بــه نارضایتی ســرمربی 
اسپانیایی این تیم از بازیکنانش واکنش نشان داد.

ســیدمهدی ســیدصالحی، در خصوص باخــت تراکتور 
مقابل ذوب آهن اظهار کرد: تراکتور همانند بازی قبلی، 
با ترکیب ۴۳۳ بــازی کرد و بازی را تا حدودی در دســت 
داشــت. این تیم در ضدحملات بی دقت بود و روی یک 
اشتباه و خالی شدن جلوی خط دفاعی خود، دروازه اش 
را باز شده دید. تراکتور در ادامه موقعیت های بسیاری را 

خلق کرد اما در زدن ضربات آخر کم دقت بود.
او ادامه داد: خط دفاعی تراکتور ناهماهنگ است و روی 
گلــی که ایــن تیم دریافت کــرد، عمق دفــاع کاملا خالی 
بود؛ البته جایگیری نادرســت صفا هادی هم در این امر 
دخیــل بود و این بازیکن بیشــتر میل بــه بازی هجومی 

دارد.
مهاجم پیشــین تراکتور گفت: حســین پورحمیدی هنوز 
به آمادگی کافی نرســیده اســت و در زمان برخورد توپ 
با عارف آقاســی، توپ را گــم کرد که اگر در وســط دروازه 
می ایســتاد، می توانســت واکنــش نشــان دهــد، اما در 

نهایت این توپ منجر به گل شد.
ســیدصالحی افزود: بی تجربگی در خــط حمله تراکتور 
کاملا مشــهود اســت و این تیــم در ضربات آخــر موفق 
عمــل نمی کند؛ تراکتور به یک مهاجــم تمام کننده و تراز 
اول نیازمند اســت. این تیم با چندین موقعیت قادر به 
باز کردن دروازه حریفانش نیســت و روی موقعیت های 
کــم تعداد حریــف گل دریافت می کند، کــه این به عدم 
هماهنگــی در فاز دفاعــی و ضعف دفاع تیمــی تراکتور 

بــر می گردد که ایــن مورد زمانــی که تراکتــور بالاتر بازی 
می کند بیشتر به چشم می خورد.

او در واکنــش بــه اظهارات پاکــو خمس، مبنــی بر اینکه 

تعــدادی از بازیکنــان تراکتــور در حد این تیم نیســتند، 
گفــت: ایــن حرف ها فــرار روبــه جلــو اســت و حرفه ای 
نیســت. ســال گذشــته تیم را قربان بردیف بســته بود،  

اما تراکتور امســال با نظــر خمس بازیکــن جذب کرده 
و شــاکله ی تیــم تغییر یافته اســت و خــود خمس باید 
جوابگو باشــد. اگر موردی وجود دارد؛ باید ســرمربی در 

زمان جذب بازیکنان حواسش جمع تر بود.
او دربــاره اینکــه پاکــو خمــس بــه برخــی بازیکنــان در 
پســت های غیرتخصصی  بازی می دهد، عنــوان کرد: با 
این موضوع مخالف هســتم. قاعدتا بازیکنان در پست 
غیرتخصصــی خــود کارایی لازم را ندارنــد؛ اگر خمس به 
این ســبک اعتقــاد دارد و جواب مــی داد، بایــد تراکتور 

نتیجه می گرفت.
ســیدصالحی گفت: تراکتور در شرایط خوبی قرار ندارد، 
ایــن تیم بــرای گلزنــی اســترس دارد و تمرکــزی در خط 
حمله وجود نــدارد. از طرفی تراکتور می خواهد مالکانه 
بازی کند که عدم تمرکز در ضد حملات به این تیم ضربه 
می زند. در بازی بــا دوب آهن، تراکتور روی تک موقعیت 
جــدی حریــف دروازه خود را باز شــده دیــد و در بازی با 
شــمس آذر روی سه موقعیت این تیم، ســه گل دریافت 
کرد کــه این زیبنده ی تیمی که می خواهــد مالکانه بازی 

کند، نیست.

ایســنا- رکــورددار دوی ۱۰۰ متــر زنــان ایــران می گوید در 
شــرایطی رکورد ملی ســرعت ایران را ارتقــا داد و به فینال 
بازی هــای آســیایی رســید کــه کســی پیش بینــی چنیــن 

نتیجه ای نداشت.
بازی هــای  در  شــد  موفــق  اســماعیل نژاد  حمیــده 
آسیایی هانگژو به عنوان اولین دختر دونده سرعت تاریخ 

ورزش زنان ایران به فینال دوی ۱۰۰ متر راه پیدا کند.
اســماعیل نژاد مدتــی اســت کــه خود را بــه عنــوان یکی از 
دونده های ایران مطرح و به تیم ملی راه پیدا کرده اســت. 
او در قهرمانی آســیا دو بار رکورد ملی ایــران را ارتقاء داد و 
اکنون با زمان ۱۱.۳۳ ثانیه رکورددار دوی ۱۰۰ متر زنان ایران 

است.
ایــن ورزشــکار با ایســنا بــه گفت وگــو نشســت و در مورد 
عملکرد خود در بازی های هانگژو، برنامه اش برای المپیک 
۲۰۲۴ پاریس و مسیر پرفراز و نشیبی که در دوومیدانی طی 

کرده، صحبت کرد که مشروح آن را در ادامه می خوانید.  
می توانستم اتفاقی تاریخی رقم بزنم

اســماعیل نژاد در مــورد صعــود بــه فینــال دوی ۱۰۰ متر 
بازی های آســیایی هانگژو گفت: خیلی خوشحال بودم که 
در اولین حضورم در بازی های آســیایی و دومین مسابقه 
رســمی بین المللی  که اعزام شــدم، به عنوان اولین دختر 
ایــران به فینــال بازی ها رســیدم. در قهرمانی آســیا دو بار 
رکورد ملی را ارتقاء دادم که ثبت همان رکورد در بازی های 
آســیایی شــانس مــدال بــود. برایــم حســرت شــد چون 

می توانستم اتفاقی تاریخی رقم بزنم.
او ادامــه داد: از فروردین ماه در مســابقه بــودم و بخاطر 
خســتگی و عــدم ریکاوری بین مســابقات، بــه پیک بدنی 
مــورد نظرم در بازی ها نرســیدم. انتظارات خــودم و بقیه 
برآورده نشد اما خوشــبختانه اتفاقات خوبی رقم خورد و 
رکورد خوبی هم ثبت کردم. امیدوارم در مســابقات ســال 

آینده و کسب سهمیه المپیک جبران کنم.
 نباید ورزشکار را کنار بگذارند

اسماعیل نژاد با بیان اینکه بعد از رکوردشکنی در قهرمانی 
آســیا مردم در فضای مجازی خیلی لطف داشــتند،  ادامه 
داد: مدت زیادی بود که در دوومیدانی فعالیت داشــتم و 
رکوردهای خوبی هم ثبــت می کردم اما بعد از اینکه رکورد 
ایــران را ارتقــاء دادم و زمــان ۱۱.۴۳ ثانیــه را در ترکیه ثبت 

کردم، توجهات زیاد شد و انتظارات هم بالا رفت.

او در ادامــه بیان کرد: هرچند فصل مســابقات فضای باز 
بعد از بازی های آســیایی تمام شــده و ورزشکاران یکی، دو 
هفته ریــکاوری می کننــد اما نباید کنار گذاشــته شــوند و 
نزدیک مســابقات دوباره یادشان بیاید ورزشکاری هست 
و بایــد بــه آن توجه کــرد. با فدراســیون صحبــت کرده ام 
و قرار اســت بــا برنامه  جلو بــروم چون مســابقات مهمی 
چون قهرمانی داخل ســالن آســیا و جهان و بعد از آن هم 

المپیک را در پیش داریم.
رکــوردار دوی ۱۰۰ متــر زنان ایــران در مورد اینکــه از طریق 
رنکنیگ شــانس حضــور در المپیک ۲۰۲۴ پاریــس را دارد، 
گفــت: بیشــتر راه را رفتــه ام و بایــد رنکینگــم را حفظ کنم. 
بنابراین باید در مســابقات پرامتیاز شــرکت کنم. درســت 
است همت ورزشکار را می طلبد اما به برنامه ریزی از سمت 

فدراسیون هم نیاز است.
اگر در بازی های آسیایی مربی داشتم، نتیجه 

بهتری می گرفتم
او در پاســخ به این ســوال کــه فکر می کنــی در صورت 

حضور مربی در بازی های آســیایی،  نتیجه بهتری کسب 
می کــردی، گفت: قطعــا همینطور اســت. دوومیدانی 
رشــته ای انفرادی اســت که هر ماده ای مربی خودش را 
دارد. حضــور مربی علاوه بر آنکــه از نظر تکنیکی کمک 
کننــده بود، از نظر روانی هم اثر داشــت اما متاســفانه 

کادر همراه ما کم بود و مربی هم نداشتیم.
نتایج را در میدان نشان می دهیم نه فضای مجازی

اســماعیل نژاد بــا بیــان اینکــه خیلــی در شــبکه های 
اجتماعی فعالیت ندارد و به اســتفاده از این فضا برای 
دیده شــدن اشــاره کرد و گفت: فعالیت زیــادی ندارم 
و تنهــا بعد از مســابقات اخبــار را به اشــتراک می گذارم 
چــون دوومیدانی آن هم رشــته ســرعت بــه تمرکز نیاز 
دارد و بــا نتیجــه می توانیــم نظــرات را جلــب کنیم. در 
واقــع ما نتایج را در میدان نشــان می دهیــم نه فضای 
مجازی. البته فضای مجازی خوب است و به ورزشکاران 
کمــک  می کند چــون رســانه ای نداریم که مســابقات و 
تصاویرمــان را پوشــش بدهــد. بنابرایــن از این فضا 

کمک می گیرم تا اخبار را بدهــم اما فعالیتی برای دیده 
شــدن، ندارم. او ادامه داد: علاقمنــدان به دوومیدانی 
شــاهد نتایجم هســتند و اگر رســانه ها هم اخبار رشته 
مظلوم دوومیدانی را پوشــش بدهند، دیده می شود. 
بنابراین لازم نیســت خود ورزشــکار فعالیت رســانه ای 
داشته باشــد چون نمی توان همزمان در دنیای واقعی 

و مجازی فعالیت کرد.
سال ها دویدم و دیده نشدم

رکــورددار دوی ۱۰۰ متــر زنان ایران با بیان اینکه مســیر 
پرچالــش و ســختی را طــی کــرده، ادامه داد: ســال ها 
دویدم و دیده نشــدم. نه اینکه عملکرد خوبی نداشته 
باشــم چون رکوردهایم خوب بود امــا توجهی که باید، 
اتفــاق نمی افتــاد تــا رکوردهایم بهتر شــود. نمی گویم 
رکوردهایم در حدی بود که همیشه به تیم ملی دعوت 
شوم اما اگر توجه می شد، قطعا این اتفاق می افتاد. او 
افزود: خانواده و همســرم سال ها فشــار روانی و مالی 
را تحمــل کردند تــا این شــرایط را مدیریــت کنیم و به 
رکوردهای مدنظرم برسیم. مســیر برایمان سخت  بود 
و هر بار که به رکوردی می رسیدم، ثبت کردن رکود بهتر 
باز شــرایط را سخت تر می کرد. خدا را شــکر که خودم را 
ثابــت کــردم و در شــرایطی کــه کســی باورم نداشــت، 
ثابت کــردم که می توانــم و فقط به توجــه، نگاه مثبت 
و حمایــت نیــاز دارم. این دونده ســرعتی ایــران ادامه 
داد: رکوردهایــی که همیشــه در ذهنم داشــتم، شــاید 
غیرقابل باور بود. همیشه در ذهنم رکورد ۱۱.۳۰ ثانیه را 
داشتم اما شرایطم من را به این رکورد نمی رساند. حتی 
کیک تولد ۲۴ ســالگی ام را با متــن ۱۱.۳۰ ثانیه خاموش 
کردم. خوشــبختانه دو ســال بعد در شرایطی که کسی 
باور نداشــت این رکــورد را بــه دســت آوردم. امیدوارم 
اسپانســرها به رشــته هیجان انگیز دوومیدانی ورود و 

حمایتمان کنند.

سیدصالحی:
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سُرخاب کهن محله ای است در تبریز که خزینه ادب، عرفان و هنر ایرانی است

میثاق نامه اخلاق حرفه ای روزنامه نگاران در سایت روزنامه سرخاب    رتبه نشریه در طرح رتبه بندی نشریات: چهار

فارس- مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران گفت: برای 
برپایــی دوباره نمایشــگاه های کتاب اســتانی مطالعاتی 
صورت گرفت و ساختار آن به دو بخش حضوری و مجازی 
تقسیم بندی شد. در ساختار جدید ناشران برای حضور در 

نمایشگاه های استانی هزینه ای را متحمل نخواهند شد.
 یکــی از مهم ترین مولفه های موج آفرینــی و ایجاد فضای 
پرشور و نشاط فرهنگی در مجموعه ها و جماعات انسانی 
در جــای جای جهان برپایی نمایشــگاه های کتاب اســت. 
این رویدادها باعث می شوند تا مردم ذیل واژه و مفهومی 
بــه نام کتاب گردهــم آیند و در فضایــی گفت وگومحور به 
کنش فرهنگــی بپردازنــد. همیــن ویژگی باعث شــده تا 
نمایشــگاه های کتاب در زمینه شناخت شناســی فرهنگی 
کشــورهای مختلــف، عنصری محوری محســوب شــوند. 
نمایشــگاه بین المللی کتــاب تهران نیز همیــن ویژگی را 

دارد.
ضرورت تکثیر این فضا در کلیه اســتان های کشــور باعث 
تولد نمایشــگاه های اســتانی کتاب شــد و این رویداد به 
مرور جای خود را در فضای فرهنگی کشــور باز کرد. شیوع 
ویروس کرونا اما باعث شد برپایی نمایشگاه های استانی 
کتاب با واژه تعلیق همراه شــود. ایــن تعلیق برای مدتی 
ادامــه پیــدا کــرد و همین امــر بهانه ای شــد تا مســئولان 
فرهنگی کشــور به مطالعات انتقــادی پیرامون دوره های 
گذشــته این رویداد بپردازند و ادامــه کار را با رفع نواقص 

دوره های گذشته و ارائه ایده های جدید همراه سازند.
 اکنون دوره جدید این نمایشگاه ها با برپایی قریب الوقوع 
هجدهمین نمایشگاه کتاب آذربایجان شرقی آماده ثبت 
در تقویم فرهنگی کشور اســت. این نمایشگاه با استفاده 
از ظرفیت آثار منتشرشــده ناشــران فعال سراســر کشــور 
در ســالن  های یکپارچه به صورت حضــوری و همچنین با 
مشارکت کتابفروشــان سراسر کشــور به صورت مجازی از 
چهارشــنبه )هفدهــم آبان ماه( تا یکشــنبه )بیســت ویکم 

آبان ماه ۱۴۰۲( برپا می شود.
جدیــد  ســاختار  بررســی  بــرای  و  مناســبت  همیــن  بــه 
نمایشــگاه های اســتانی کتاب با مدیرعامل خانه کتاب و 

ادبیات ایران به گفت وگو نشستیم.
علــی رمضانــی بــا اشــاره بــه اینکــه شــروع دوبــاره ایــن 
نمایشــگاه ها با مطالعــات مختلف روی وجــوه گوناگون 
دوره های گذشته آن ممکن شده است، گفت: برای برپایی 
دوبــاره ایــن رویــداد در اســتان ها مطالعاتی در ســاختار 
آن صــورت گرفت و نســبت نمایشــگاه با بافــت فرهنگی 
و اقتصادی اســتان ها بررســی شــد. در نهایت برای شیوه 
برگــزاری نیــز به دو بخــش حضــوری؛ با عرضــه و فروش 
یکپارچه آثار ناشران کشور و حضور ناشران استانی و بخش 

مجازی؛ با حضور کتابفروشــی های سراسر کشور رسیدیم. 
عدم اســتقبال ناشــران از شــیوه برگزاری نمایشــگاه های 
کتاب پیشــین و صرفنظر از حضور یــا واگذاری به دیگران، 
اســتانی،  نمایشــگاه های  محتوایــی  کیفیــت  کاهــش 
تخفیف هــای نامتعــارف و عدم توزیع مناســب یارانه ها و 
هزینه بالای برگزاری نمایشگاه برای ناشران و عوامل دیگر 
باعث شد ضرورت برگزاری نمایشگاه های کتاب استانی با 

شیوه جدید احراز شود.
وی افزود: تلفیق بخش های حضوری و مجازی نمایشگاه 
با هدف ایجاد دسترســی برای تمامی مردم ســاکن در یک 
اســتان و نه فقط مرکز استان، ارتقای ســطح کیفی و کمّی 
آن و امــکان انتخاب نوع حضور از ســوی خریداران در این 
نمایشــگاه ها فراهم است. در بخش مجازی امکان بازدید 
و خریــد ۲۴ ســاعته وجــود دارد. بهینه ســازی تخصیص، 
ایجاد شــفافیت و کاهــش احتمال سواســتفاده در توزیع 
یارانــه حمایتی، توزیع مناســب کتاب و امکان دسترســی 
مناسب علاقه مندان از سرتاسر استان به نمایشگاه و... از 
مزایای برگزاری همزمان بخش حضوری و مجازی به شمار 
می رود. یارانه اختصاص یافته به این نمایشگاه در بخش 
حضوری بــه بازدیدکنندگان تعلق می گیــرد و در کنار این 
روش افراد ســاکن در اســتان آذربایجان شرقی می توانند 
از کتابفروشــی های حاضر در این نمایشــگاه، کتــاب را به 

صورت مجازی خریداری کنند.
رمضانــی در بخــش دیگــری از ســخنان خود به مســئله 
در  عرضــه  بــرای  ناشــران  از  کتــاب  امانــی  دریافــت 
نمایشــگاه های اســتانی اشــاره کرد و ادامــه داد: تصمیم 
داریم در صورت تامین منابع مالی و زیرســاختی مورد نیاز 
آثار ناشــران را در همه استان ها در معرض دید مخاطبان 
قــرار دهیم. با توجه بــه ضرورت تقویت عرضــه تولیدات 
استان ها، ناشران استانی می توانند در نمایشگاهی که در 
اســتان آن ها برپا می شود به صورت حضوری شرکت کنند 

و غرفه  مســتقلی برای معرفی رو در رو و عرضه کتاب های 
خود داشــته باشــند. این میان هزینه های حمــل و نقل، 
نیروی انسانی و اسکان و تغذیه بر عهده ناشران نیست و 
تخفیف های در نظر گرفته شــده برای ناشران متناسب با 

روندهای عادی و جاری صنعت نشر تعریف شده است.
او همچنین مطرح کرد: در واقع در ساختار جدید، ناشران 
بــرای حضــور در این نمایشــگاه نیــازی به هزینــه کردن، 
ندارند. آنها محصولاتشــان را در تهران تحویل می دهند و 
نیازی به تامین نیرو برای حضور در نمایشــگاه نیز ندارند. 
پس از پایان نمایشــگاه نیز مبالغ فروش کتاب هایشــان 
را در حســاب خود خواهند داشــت. تلاش می کنیم مانند 
رویه نمایشــگاه ها و رویدادهای دو ســال گذشــته تسویه 
حساب با ناشــران در کوتاه ترین زمان ممکن بعد از پایان 

نمایشگاه  انجام  شود.
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران با بیان اینکه عرضه 
کتاب هــا در نمایشــگاه های اســتانی زین پــس به صورت 
موضوع محــور و در قالــب یکــی از موضوع هــای عمومی، 
تخصصی و دانشــگاهی، کودک و نوجوان و کمک درســی 
برگزار می شــوند، گفت: برنامه ها و فعالیت های فرهنگی 
نیــز در این نمایشــگاه ها مبتنی بــر اســتانداردهای ارتقا 
یافته در نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران و متناسب با 
فضای اســتان ها خواهد بود. مشــاوره تخصصی کتاب و 
اطلاع رسانی نیز برای نمایشگاه های کتاب در استان ها در 
نظر گرفته شده است تا به مخاطبان برای انتخاب کتاب ها 
کمک کننــد. همچنیــن کارافــزار نمایشــگاه نیــز در حال 
طراحی است تا مخاطبان به سادگی بتوانند به کتاب های 
مورد نظر خود دسترسی پیدا کنند. به طور کل تلاش شده 
تا ناشران در این نمایشگاه ها بجز دغدغه های فرهنگی به 
موضوعات دیگر فکر نکنند. ناشر تولید کننده کتاب است 
و اگر در نمایشــگاه دغدغه  تامین نیرو، روش های تبلیغ و 
عرضه و دیگر موضوعاتی از این دســت را نداشــته باشد، 

می تواند توان خود را روی مسائل اصلی برنامه ریزی برای 
تولیدات آینده بگذارد.

رمضانــی نحوه حضور کتابفروشــی ها در نمایشــگاه های 
حضــور  امــکان  داد:  توضیــح  چنیــن  را  اســتانی  کتــاب 
کتابفروشــی های سراسر کشــور در نمایشــگاه های کتاب 
استانی فراهم شده است. زمان ثبت نام کتابفروشان جهت 
مشارکت در هجدهمین نمایشگاه فروش یکپارچه کتاب 
آذربایجان شرقی اطلاع رسانی خواهد شد. وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی همراه با برگزاری نمایشگاه های استانی 
به بهینه ســازی ســاختار توزیع کتاب در سراســر کشور نیز 
می اندیشد. نمایشگاه های اســتانی نیز مانند نمایشگاه 
بین المللــی کتاب تهران یــک رویداد به شــمار می روند و 
در ایجــاد هیجان های عقلانــی برای امــر کتابخوانی موثر 
عمــل می کنند. بی تردید اســتقبال مناســب مــردم عزیز 
ایران از نمایشگاه های استانی کتاب، فعالان این صنعت را 
متقاعد به حضور بیشــتر در استان ها می کند و این باعث 
تقویت کتابفروشــی های محلی اســت. ضمــن اینکه این 

کتابفروشی ها نیز امکان حضور در نمایشگاه را دارند.  
وی ادامــه داد: عرضــه حداکثــری محصــولات ناشــران، 
پشتیبانی از کتابفروشــی ها در آخرین حلقه صنعت نشر، 
یاری رســاندن به چرخــه پخش و مصرف کتاب در کشــور 
به منظور گسترش عدالت فرهنگی و تقویت اقتصاد نشر 
و... را می تــوان از جمله نکات مثبت شــیوه جدید برگزاری 
نمایشــگاه های اســتانی کتــاب دانســت. در واقع شــیوه 
ترکیبــی و چند ضلعی فعلی که با اســتقبال بســیار خوب 
ناشــران در ثبت نام هم مواجه شده در حال شکل دهی به 
ســازه جدیدی در این صنعت و ارتقاء دسترســی مردم به 
کتاب و تازه های نشــر اســت، به طوری که قطعا در تعداد 
و تنــوع عناوین عرضه شــده، همچنیــن کیفیت خدمات 
فرهنگی و محتوایی فاصله بسیاری با شیوه قبلی خواهد 
داشــت. البتــه هماننــد هر اتفــاق جدیدی ممکن اســت 
اشکالات و نقایصی هم داشته باشد که انشاالله به صورت 

مداوم رصد و برطرف خواهد شد.
مدیرعامــل خانه کتــاب و ادبیات ایــران در پایــان گفت: 
تشــکل ها و انجمن هــای فعــال در این صنعــت از جمله 
انجمن فرهنگی ناشران کودک و نوجوان، انجمن فرهنگی 
ناشــران دانشــگاهی، انجمن فرهنگی ناشــران آموزشی، 
مجمــع ناشــران دفــاع مقدس و مجمــع ناشــران انقلاب 
اســلامی، همانند نمایشــگاه بین المللی کتــاب تهران در 
شــکل گیری این شــیوه از نمایشــگاه و انتقــال دغدغه ها 
و راهکارهــای مدنظر ناشــران برای ارتقاء نحــوه برگزاری 
مشارکت گسترده و تنگاتنگی با خانه کتاب و ادبیات ایران 

دارند.

 ســرخاب-  نمایش »پرانتز باز، انســان، پرانتز بسته« به 
کارگردانی حسین اصل عبداللهی، به عنوان اثری بدیع و 
اولین اثر پست مدرن تئاتر ایران از امروز روی صحنه تئاتر 

تبریز می رود.
نشست خبری نمایش »پرانتز باز، انسان، پرانتز بسته« در 
خانــه تاریخی حیدرزاده تبریز با حضور جمعی از اصحاب 
رسانه و دانشــجویان هنر الف عصر پنجشنبه برگزار شد. 
حســین اصل عبداللهــی،  کارگردان ایــن نمایش ضمن 
تقدیــر از جایگاه تاثیرگذار رســانه در تئاتــر، در خصوص 
این نمایش پژوهشــی افزود: در پی تحقیقات در راستای 
تئاتر مدرن و پســت مــدرن، این اثر پژوهشــی در فضای 
دانشــگاهی طراحی و اجرا شــده و اســاس کار بــر مبنای 
نظریــه مرگ مولف رولان بارت اســت کــه در آن یک اثر در 

مسیر تولید به مخاطب تعلق می یابد.
وی به مولفه های نمایش پســت مدرن پرداخت و گفت: 
جابجایــی تناســب مخاطــب و گــروه اجرایی مهــم ترین 

مولفه است.
فاصلــه ایــن دو کامــلا شکســته شــده و در ایــن نمایش 
مخاطــب و حتی خــود کارگردان بخشــی از ایــن نمایش 
خواهند بــود. از دیگــر مولفه های این اثــر کمرنگ کردن 
نقش متن اســت. عناصری چون نقــش بازیگر به عنوان 
کســی که همزاد پنداری برانگیزد، چنان کــه باید اهمیت 
نــدارد. مســئله مهم خــود اجرا و فضاســازی آن اســت و 

برداشت مخاطب از نمایش که اساس کار است.
نویســنده نمایــش »پرانتز باز، انســان، پرانتز بســته« با 
اشــاره به فلسفه پدیدار شناسی از ایده طرح این نمایش 
می گوید: این نمایش در کنار همه کارهای رئال و سورئالی 
کــه انجــام داده ام، همیشــه دغدغــه ام بــوده. هوســرل 
فیلسوف آلمانی می گوید برای اینکه بتوانیم به هر چیزی 
شــناخت پیدا کنیــم، بایــد آن را داخل پرانتز قــرار دهیم. 
بنابراین ما می خواســتیم با این نمایش به انســان مدرن 

و دغدغه هــای او بپردازیــم و به مخاطب هــم این فضا را 
بدهیم که با نگاه خود برداشت کند.

حســین اصل عبداللهــی در ادامــه از نمادهــا می گوید: 
دغدغه هــای  می کنــد  ســعی  هنرمنــدی  هــر  مشــخصا 
دورانــش را بشناســد و در کارش منعکس کنــد. در اینجا 
از نمادهــا و تصویر و ایماژ برای اشــاره بــه این دغدغه ها 
اســتفاده کردیم تا مخاطــب را در محــدوده ی زمانی کم،  

اشباع نکنیم.
وی در پایان این تجربه را ارزشــمند خواند و گفت: انسان 
تا چیزی را تجربه نکرده، دســتاوردی نخواهد داشت. این 
نمایش روتین نیســت و در تبریز و ایران تا به حال اتفاق 
نیفتــاده اســت. حمایت  دانشــگاه فرهنگ و هنــر الف و 
انگیزه ای کــه از طرف دانشــجوها گرفتم، اشــتیاق تولید 
ایــن اثر را در مــن بر انگیخت. با همه اســترس های پیش 
از کار، اعتمــاد را اســاس قــرار دادم و با  گروهــی ۲۰ نفره از 

دانشجویانی که همگی تجربه اولشان را رقم می زنند، این 
نمایش را به روی صحنــه می بریم. معتقدم آینده متعلق 

به کسی است که نترسد و تجربه کند.
همیشــه تئاتر به من آموخته و اکنون رســالت من اســت 
کــه باید چیزی بــه تئاتر اضافه کنم و در اینجا اســتفاده از 
نیروی جــوان و انتقال تجربیات به آنها برایم بســیار مهم 

است.
هومن بیگ نژاد، رئیس دانشــگاه جامــع علمی کاربردی 
الف نیز در این مراســم ضمن اظهار امیدواری برای جذب 
مخاطبین خــاص و عــام در نمایش »پرانتز باز، انســان، 
پرانتز بســته« گفت:  با تلاش روز افــزون هنرمندان تئاتر، 
توقــع مخاطب عام هــم از تئاتــر و نمایش ارتقــا یافته و 
امیدواریم این نمایش مخاطبین عام را هم به خود جذب 
کنــد. این اثر پژوهشــی منجــر به یک مقاله خواهد شــد، 
نظر مخاطبین در نتیجه آن بســیار تاثیرگذار خواهد بود 

و امیدواریم که بتوانیم در همایش های خارج از کشــور آن 
را مطرح کنیم. وی در ادامــه می گوید: متد جدید آموزش 
در کشــورهای توسعه یافته بر اســاس کار عملی و همین 
تجربه های عینی اســت و اگر امروز نمایشــی تحت عنوان 
نمایش پژوهشــی، دانشجویان را به شــکل کارگاهی وارد 
مسیر تولید اثر می کند، یعنی این نمایش نه تنها تئاتری 
برای رفتن به روی صحنه اســت بلکه یک کلاس آموزشــی 

تمام عیار نیز هست.
در اجــرای نمایــش »پرانتــز بــاز انســان پرانتــز بســته« 
محمدحســین آرمیده بــه عنوان دســتیار کارگــردان، ثنا 
حبیب اللهــی بــه عنــوان منشــی صحنــه، محمدصابــر 
حمــزه زاده به عنــوان مدیر صحنــه، مبینــا چاوانی آذر به 
عنوان طراح لباس، مهدی ســتاری به عنوان گریمور، پری 
اشــتری به عنــوان روابط عمومی، محمد شــیری و یونس 
فتحی بــه عنــوان طراح پوســتر و طــراح گرافیســت، ندا 
فرشــباف به عنوان عکاس، اتابک کامیار در ســاخت تیزر، 
ایلیا قاسم زاده، امیرحسین اکبرنژاد و صمد کمال کاظمی 
به عنوان گروه موسیقی و همچنین محمدحسین آرمیده، 
ثنا حبیب اللهی، المیــرا کریم زاده، منیــژه نظری، فاطمه 
محمدی، هستی بابایی، امیر حقی، حامد نعمتی، فاطمه 
وظیفــه، فاطمــه طلعت فــر، امیــن فرشــباف علیــزاده، 
مریم اکبــرزاده، فرحــان فرهادیانی، زهرا کمــال کاظمی، 
ســنا رحمان زاده، ناصر منصوری، امیرکوزه دوســت، علی 
حبیــب زاده و محمدصابــر حمــزه زاده به عنــوان بازیگر، 

حسین اصل عبداللهی را یاری می کنند.
به گزارش نصر، نمایش »پرانتز باز، انســان، پرانتز بسته« 
۸ اپیزودی اســت و هر روز ۳ ســانس اجرا خواهد داشــت 
که ساعت شروع ســانس ها ۱۷-۱۸-۱۹ خواهد بود. فروش 
بلیط این نمایش تنها به صورت اینترنتی است و از ۵ آبان 
ماه در پلاتــوی اصلی مجتمــع فرهنگی هنــری ۲۹ بهمن 

تبریز به روی صحنه خواهد رفت.

هزینه حضور ناشران در نمایشگاه های استانی کتاب صفر شد

»پرانتز باز، انسان، پرانتز بسته« روی صحنه تئاتر تبریز
 اثری متفاوت از تئاتر تبریز
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ایرنا - بخش رقابتی ششــمین دوره جشنواره سراســری تئاتر خیابانی »تبریزیم« با 
حضور گروه های تئاتر از اســتان های کشــور در محل پارک فرهنگی تاریخی ائل گلی 

تبریز آغاز شد.
بخش رقابتی ششمین دوره جشنواره سراسری تئاتر خیابانی تبریزیم امروز )جمعه( 
و فردا با حضور گروه های تئاتر از ۱۰ اســتان و ۲۵۰ هنرمند برگزار می شود و گروه های 

منتخب در بخش های مختلف انتخاب می شوند.
در ایــن جشــنواره، گروه هایی از اســتان های آذربایجان شــرقی، آذربایجــان غربی، 
زنجان، ایلام، اصفهان، گیلان، کردســتان، لرســتان، تهران و خوزستان در بخش های 
طــرح و ایده، طراحــی فضا، بازیگــری زن و مــرد، کارگردانی، طراحی لبــاس، گریم و 

موسیقی شرکت دارند.
برای این جشنواره از ۱۷ استان و ۳۵ شهرستان ۱۲۷ اثر ارسال شده که از این تعداد ۲۴ 
اثر به جشــنواره راه یافته اند که شــامل ۱۵ اثر در بخش مسابقه، ۶ اثر در بخش ویژه 

کودک و نوجوان و سه اثر در بخش آئینی و سنتی است.
این دوره از جشــنواره به همت ســازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری تبریز 
برگزار و بــرای گروه های منتخب و برگزیده این دوره از جشــنواره علاوه بر تندیس و 

لوح تقدیر، جوایز نقدی اهدا می شود.
در بخش طرح و ایده برای رتبه اول علاوه بر اهدای لوح افتخار و تندیس جشــنواره، 
مبلــغ ۱۰۰ میلیون ریال جایزه نقــدی، برای رتبه دوم لوح تقدیــر و ۷۰ میلیون ریال و 
رتبه ســوم لوح تقدیر و ۵۰ میلیون ریال جایزه نقــدی و در بخش طراحی فضا برای 
رتبه اول لوح افتخار، تندیس جشــنواره و ۷۰ میلیون ریال، رتبه دوم لوح تقدیر و ۵۰ 
میلیون ریال و رتبه سوم نیز لوح تقدیر و ۳۰ میلیون ریال جایزه نقدی اهدا می شود.

جوایز بخش های بازیگری زن و مرد برای رتبه های اول لوح افتخار، تندیس جشنواره 
و ۸۰ میلیــون ریال، رتبه های دوم لوح تقدیر و ۶۰ میلیون ریال و رتبه های ســوم لوح 

تقدیر و ۴۰ میلیون ریال جایزه نقدی است.
در بخش کارگردانی برای رتبه اول لوح افتخار، تندیس جشــنواره و ۱۰۰ میلیون ریال، 
رتبه دوم لوح تقدیر و ۸۰ میلیون ریال و رتبه سوم لوح تقدیر و ۵۰ میلیون ریال جایزه 
نقــدی و در بخش هــای طراحی لباس، گریم و موســیقی در هر بخــش یک برگزیده 
انتخــاب و برای برگزیدگان لوح تقدیر و ۶۰ میلیــون ریال جایزه نقدی در نظر گرفته 

شده است.
برای کار برگزیده جشــنواره لوح افتخار، تندیس جشنواره و ۱۵۰ میلیون ریال جایزه 
نقــدی و در بخش ویژه )تبریز شــهر دوســتدار کودک( بــه پنج گروه برتــر به ترتیب 
اولویت جوایزی شــامل لوح تقدیر، تندیس جشــنواره و حداقــل ۵۰ میلیون ریال و 

حداکثر ۱۰۰ میلیون ریال اهدا می شود.

جامعه بدون هنر به یک جامعه 
کاریکاتوری تبدیل خواهد شد

فارس- عضو شــورای شــهر تبریز با بیان اینکــه تئاتر یک مقوله و خصلت انســانی 
اســت، گفت: اگر بخواهیم جامعه ای تکامل یافته داشته باشــیم، اما هنر در آن رشد 
پیدا نکند، این جامعه به یک جامعه کاریکاتوری تبدیل خواهد شــد و توجه به تمام 

هنرها به خصوص هنر تئاتر بتوانیم جامعه توسعه یافته ای داشته باشیم.
 حجت الاسلام ســیدکاظم زعفرانچیلر امروز در مراســم افتتاحیه ششمین جشنواره 
سراسری تئاتر خیابانی تبریز با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص 
تئاتــر، اظهار کرد: »هنر تئاتر ظریف ترین احساســات بشــری را بیــان می کند«، اگر 
بخواهیم عظمت این هنر را بیان کنیم، شــاید دور  از ذهن نباشــد که ما تفاوت بین 
فرش دستباف و ماشینی را مثال بزنیم، در حال حاضر فیلم های متعددی با استفاده 
از افکت ها ســاخته می شــود و مثل کالاهای لوکس و صنعتی طرفدار دارد، اما ارزش 
هنر تئاتر همانند صنایع دستی و ظریف از اهمیت بالایی برخوردار است و در صحنه 
ملموس، محســوس و زنــده و از نزدیک نفس یه نفس می توانــد با مخاطب ارتباط 
برقرار کند، اما متاســفانه در جامعــه کنونی ما طرفداران کمــی را به خود اختصاص 

داده است.
وی ضمن قدردانی از همراهی ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری تبریز در 
برگزاری این رویداد با تاکید بر اعتلای فرهنگ هنر تئاتر در جامعه شهری، افزود:  باید 
هــر چه در توان داریم در راســتای اعتلای هنر تئاتر تلاش کــرده و قدردان هنرمندان 

فاخر این حوزه باشیم.
این عضو شــورای اسلامی شهر با اشــاره به دامنه گســترده هنر در دنیا، گفت: ما اگر 
بخواهیــم حقایق، زیبایی ها و پیام های خلقت را با هــزاران زبان بیان کنیم، تنها یک 
هنر نمی تواند زیبایی ها را بیان کند و لازمه تحقق این امر تمام هنرها باید در کنار هم 

زیبایی های خلقت را بیان کند.
 زعفرانچیلر با بیان اینکه تئاتر یک مقوله و خصلت انسانی است، گفت: اگر بخواهیم 
جامعه ای تکامل یافته داشته باشیم، اما هنر در آن رشد پیدا نکند، این جامعه به یک 
جامعه کاریکاتوری تبدیل خواهد شــد و توجه به تمام هنرها به خصوص هنر تئاتر 

بتوانیم جامعه توسعه یافته ای داشته باشیم.

آغاز بخش رقابتی جشنواره 
سراسری تئاتر خیابانی 

»تبریزیم« در تبریز

فرهنگ تئاتر

 تئاتر

هنر


